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'Groningen'op zoek 
naar fraude bij Inhoud

Nicky de Hiep, pas sinds januari voorzitter van 
de Landelijke Studenten Vakbond, heeft 
gisteravond haar functie neergelegd. Volgens 
een vertrouwenscommissie, die door het LSVB- 
bestuur was ingesteld om haar uitspraken over 
de verlenging van overgangsregeling voor de 
Harmonisatiewet te onderzoeken, was er een 
onoverbrugbare kloof ontstaan tussen de 
voorzitter en de rest van het bestuur. Toen een 
krappe meerderheid van de besloten algemene 
ledenvergadering, die gisteren in Utrecht was 
bijeengeroepen, de conclusies van de 
vertrouwenscommissie overnam, besloot De 
Hiep onmiddellijk af te treden.

uitwonenden
De Informatiseringsbank betaalt naar 
eigen schatting jaarlijks ongeveer 25 
miljoen gulden teveel aan studiefinan
ciering uit. Dat geld gaat naar studenten 
die valselijk opgeven uitwonend te zijn, 
omdat zij dan een hogere beurs krijgen. 
De Informatiseringsbank zal de te veel 
uitbetaalde gelden terugvorderen, des
noods via de rechter.

Uit onderzoek van de Informatiserings
bank onder duizend van de totaal 240.000 
als uitwonend geregistreerd staande stu
derenden, bleek 3 procent ten onrechte
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Steeds meer instellingen volgen het Maastrichtse 
voorbeeld en gaan experimenteren met 
probleemgestuurd onderwijs. In Leeuwarden wordt er 
probleemgestuurd gekookt, in Heerlen leiden ze 
vroedvrouwen probleemgestuurd op en in Eindhoven 
leren studenten probleemgestuurd verplegen. Maar 
een goed draaiend PGO-model valt niet van vandaag 
op morgen te realiseren, zo leert een rondgang langs 
verschillende instellingen in het land. Het 
Maastrichtse voorbeeld moet worden vertaald naar de 
eigen situatie en in de aanloopfase moeten heel wat 
valkuilen vermeden en weerstanden overwonnen 
worden.

Volgens LSVB-woordvoerder Peter Bol
len komt er voorlopig geen nieuwe voor- 
ritter. Het huidige bestuur treedt volgens 
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Volgens Bollen heeft het aftreden van 
De Hiep niets te maken met andere con
flicten, waarover geruchten de ronde 
deden. Evenmin zou haar manier van 
optreden ter discussie hebben gestaan: 
"De zaak-Franssen was echt de enige 
aanleiding".
Nicky de Hiep was vanmorgen niet voor 
verder commentaar bereikbaar.

Jacques Herraets

een studiebeurs voor uitwonenden te 
ontvangen. De basisbeurs voor uitwo
nenden is bijna f 340,- hoger dan een 
basisbeurs voor thuiswonenden. Dit is 
voor de bank aanleiding om een groot
scheeps onderzoek voor te bereiden naar 
de feitelijke woonsituatie van alle uitwo
nende studerenden. Geschat wordt dat 
jaarlijks ongeveer 25 miljoen gulden 
teveel aan studiefinanciering wordt uit
betaald door de onjuiste registratie. De 
duizend studenten zijn in maart bezocht 
op het woonadres dat bij de Informatise
ringsbank bekend was. Daarbij is geble
ken dat 85 procent van de onderzochten 
daadwerkelijk op het opgegeven adres 
woonde. Drie procent was niet uitwo
nend en kreeg dus onterecht een studie
beurs voor uitwonenden. Voor de reste
rende 12 procent is het onderzoek nog 
niet afgerond. Daarvan wordt verder 
uitgezocht hoe de werkelijke situatie is. 
De ten onrechte uitbetaalde bedragen 
worden teruggevorderd. Daarnaast lo
pen er acties die kunnen leiden tot een 
strafrechtelijke vervolging. De eerste 
verhoren dooreen opsporingsambtenaar 
hebben al plaatsgevonden. De proces
sen-verbaal die door de opsporingsamb
tenaar zijn opgemaakt, zijn aan de Offi
cier van Justitie doorgegeven.
Tegen de studerenden die zich tijdens de 
controle met terugwerkende kracht als 
thuiswonend hebben gemeld (een pro
cent van de totale groep onderzochten), 
worden geen gerechtelijke stappen on
dernomen. De ten onrechte betaalde 
bedragen worden wel teruggevorderd.

Luuk Hajema mkk
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Scepsis over faciliteringsnota

De faciliteringsnota heeft zijn eerste ronde door de 
instelling gemaakt. De reacties zijn gemengd. De 
kwaliteit van de nota wordt heftig bekritiseerd: 
onsamenhangend, geen analyse van de problematiek. 
Toch zijn de faculteiten over het algemeen vóór, 
diensten hebben grote twijfels maar gaan niet vierkant 
op de rails liggen. De scepsis overheerst. Het college 
wordt in ieder geval verzocht eerst een hoop vragen te 
beantwoorden en vervolgens zeer behoedzaam te werk 
te gaan.

Basisfilosofie overbodig

Peter Jan Knegtmans heeft zich sinds anderhalf jaar 
geleden op de geschiedenis van de medische faculteit 
geworpen. Die moet bewaard voor het nageslacht, 
vond het faculteitsbestuur. Een der voorlopige 
conclusies: de basisfilosofie van 1972 had niet echt 
gehoeven om politieke goedkeuring uit Den Haag te 
verkrijgen; de achtste medische faculteit was er 
sowieso wel gekomen. Knegtmans schreef ook nog 
een proefschrift, over heel wat anders echter, de 
SDAP in de jaren dertig. Hoe de socialisten zich 
aanpasten.

De ‘elitaire’ plannen van de VVD

De verkiezingen van 6 september zijn voor de 
universiteiten van groot belang. Al het rumoer, dat de 
escapades van Deetman hebben veroorzaakt, hebben 
toch nog een goede kant: er wordt veel over
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LS VB spant kort geding aan over beurzen
énkele tienduizenden studenten lopen 
financieel verlies op als bij hun aanvraag 
v°or studiefinanciering ergens een fout 
teordt gemaakt. Dat is het gevolg van een 
teeuwe maatregel van minister Deet- 
tean, die het onmogelijk maakt om der- 
Selijke fouten met terugwerkende kracht 
te corrigeren.
Jat betoogde advocaat mr. J.M. Baren
hecht dinsdag namens de Landelijke 
Studenten Vakbond (LSVB) in een kort 
beding dat de bond tegen Deetman had 
aangespannen. Het geding diende voor 
h president van de Haagse rechtbank,

mr. M. Wijnholt, die vorig jaar het be
kende vonnis inzake de Harmonisatie
wet uitsprak.
De zaak draait om een ministeriële rege
ling van 27 april jongstleden. Daarin 
heeft Deetman bepaald aanvullende stu
diefinanciering (leningen en aanvullen
de beurzen) niet meer met terugwerken
de kracht kan worden aangevraagd. Ook 
wijzigingen in de omstandigheden van 
de student die leiden tot een hogere toe
lage, worden pas gehonoreerd vanaf het 
moment dat de verandering is doorgege
ven aan ‘Groningen’.

De LSVB acht dat in strijd met de huidi
ge praktijk en met de geest van de wet. 
Volgens Barendrecht is dat een onrede
lijke maatregel. Als bijvoorbeeld een 
student op 1 april op kamers gaat wonen 
en daarvan op 3 april opgave doet, komt 
hij pas met ingang van de maand mei in 
aanmerking voor de - hogere - uitwonen- 
denbeurs. Voorheen zou hij die beurs 
met terugwerkende kracht tot 1 april 
hebben ontvangen. Nu gaat hem dat 
honderden guldens kosten.

Jos Dohmen

universiteiten gepraat. In enkele 
verkiezingsprogramma’s behoort het 
wetenschappelijk onderwijs uitdrukkelijk tot de 
programmapunten. De meeste aandacht trekt het plan 
van de VVD om een topuniversiteit te stichten, maar 
dat plan roept nu al de meeste weerstand op.

Nog één Observant
Volgende week verschijnt het laatste nummer van de negende jaargang. Kopij voor 
de mededelingen moet as. vrijdag voor 12 uur worden ingeieverd bij de dienst 
Voorlichting; overige kopij moet uiterlijk maandag in het bezit zijn van de redactie. 
Het eerste nummer van de tiende jaargang verschijnt op 31 augustus
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Chinese ooggetuige
Enkele weken geleden kwamen tien 
Amsterdamse studenten terug uit 
Beijing, waar ze een cursus 
traditionele geneeskunde zouden 
volgen. In Beijing hadden ze 
verschillende contacten gelegd met 
Chinese studenten. Na de 
gewelddadige onderdrukking van het 
studentprotest in het weekend van drie 
en vier juni, stuurde een van hun 
Chinese vrienden het onderstaande 
emotionele ooggetuigenverslag uit 
Beijing, met het klemmende verzoek 
hieraan publiciteit te geven.

De onderdrukking van de 
studentenopstand was gewelddadig, 
bloedig en onmenselijk. Duizenden 
mensen zijn gedood of gewond, in 
meerderheid onschuldige burgers (ook 
oude mensen, vrouwen en kinderen) en 
universiteitsstudenten. Op vier juni om 
zes uur ‘s ochtends wilden studenten 
het Tian’anmen Plein verlaten, toen 
drie of vier tanks kwamen aanrollen. 
De mensenmassa trok zich terug in de 
richting van de weg. De tanks schoten 
met traangas-granaten. Een van de 
tanks reed het voetpad op en 
verpletterde meer dan tien studenten. 
De tanks stopten aan de oostzijde van 
het voetpad, hun geschut naar het 
westen gericht. Intussen arriveerde een 
ambulance en namen enkele mensen 
een enorm risico om de gewonden te 
kunnen helpen, maar ze zagen alleen 
nog een onherkenbare massa van bloed 
en vlees. Het was een ellendige en 
wanhopige ochtend, met overal de 
geur van bloed en traangas en het 
geluid van schoten dat zich in onze 
harten boorde.

De repressie was al begonnen in het

PROEFPERSONEN GEZOCHT

In het kader van een onderzoek naar de invloed 
van een nieuw nicotine-vervangingssysteem op 
slaap en cognitieve functies, zoekt het IGVG:

ROKERS (m/v) 
tussen 20 en 45 jaar, die willen 

STOPPEN MET ROKEN

Het onderzoek beslaat twee nachten, waarin het 
slaap-EEG geregistreerd wordt en waarbij in de 
avond en ochtend testen worden gedaan. Na de 

eerste nacht moet men stoppen met roken.
Deelname wordt voorafgegaan door een medische 

keuring, een kennismaking met de 
onderzoekssituatie (o.a. een nacht) en training.

Tegenover deelname staat een financiële 
vergoeding.

Het onderzoek zal plaatvinden van juli t/m oktober.

Inlichtingen en opgave vanaf aanstaande maandag 
19 juni bij:

drs. A. Vermeeren, Instituut voor Geneesmiddelen 
Veiligheid en Gedrag, tel: 043-474591/tst. 27.

Ingezonden brieven voor deze rubriek mogen 
een lengte van maximaal één kantje A4 hebben. 
De redactie behoudt zich het recht voor brieven 
in te korten of niet te plaatsen

holst van de voorafgaande nacht, toen 
militairen begonnen te schieten op een 
menigte die zich verzameld had op het 
Muxicicaplein.
Verschillende mensen die de militaire 
voertuigen probeerden tegen te 
houden, werden als eerste 
neergeschoten. De menigte reageerde 
geschokt. In een mum van tijd lagen er 
honderden lichamen in de straat. Een 
kind van negen jaar werd door zes 
kogels getroffen. De militairen bleven 
op de menigte schieten.

In Xidon (niet ver van hier) gingen 
honderden burgers en 
studentenbrigades op de straat liggen 
een militair convooi tegen te houden. 
Maar de auto’s minderden geen vaart 
en waar ze passeerden lieten ze een 
spoor van bloed em vlees achter. Een 
tankwagen volgde en verpletterde de 
dode lichamen volledig.
Maar de mensen waren niet bang. Ze 
groepeerden zich opnieuw, 
schreeuwend, huilend, vloekend, 
verontwaardigd. Ze hoorden 
vuursalvo’s en zagen hoe een man in 
de zij werd geraakt en even later stierf. 
Een vrouw werd in haar buik getroffen 
en haar ingewanden puilden uit. Het 
geluid van schoten vulde het plein als 
een enorm vuurwerk.

Deze onmenselijke terreur riep de 
publieke verontwaardiging op. Mensen 
wilden de slachtoffers wreken, eisten 
‘bloedgeld’. Veel soldaten die het 
plein opkwamen werden geslagen, 
militaire voertuigen werden in brand 
gestoken, soldaten werden aan hun 
benen opgehangen.
Toch geloof ik dat Chinezen 
vriendelijke mensen zijn.

A.s. studente HBO-J Maastricht zoekt 
kamer in studentenhuis. Reacties na 18.00 
uur, tel. 04789-1772.

Aankomende economie student zoekt 
kamer in Maastricht. Reacties tel. 04789- 
1325.

Beloning 500,- voor degene die 
inlichtingen kan verschaffen welke leiden 
tot het opsporen van de ontvreemde balans 
(gele Sartorius bovenweger, typenr. 1507 
MP8, serienr. 35080041). Gestolen begin 
mei uit experimenteerruimte van het CPV. 
Informatie: dr. T. Hasaart, afd.
Gynaecologie & Verloskunde, tel. 862387.

Lanseloet en de zandcollectie van de 
overleden grootvizier? Alles is Drama- 
feestü Met exclusief optreden van 
cabaretier Vincent Bijlo en een 
gegarandeerd swingende band! 16 juni, 
Löss Theater.

Bedankt, Resie & Haye voor het in één 
keer halen van mijn rijbewijs! En doe de 
groeten aan Frans. Roger. P.S.: ook de 
groeten voor Paul.

- Kiezen of Deelder - Jazzcafé - 300 m2 
indoor terras - John Belushi Memorial 
Blues Brothers Band - zaterdag 24 juni - 
Sporthal Randwijck. Say no more.....

Wie wil de laatste weken met mij samen 
studeren op het studielandschap? Ik ben Ie 
jaars economie, tel. 251052. Noël. Laatje 
tel.nr. achter, indien ik er niet ben.

Aankomend student economie zoekt kamer 
in Maastricht, vanaf aug. Bereikbaar via 
Jacqueline, tel. 632697.

Ook ik, aankomend en aardige, studente 
zoek een kamer. Beloning in overleg. 
Sacha: 030-710533.

Te koop ALFA SUD T.I. 1.3 met gas, 
bouwj. '77, APK-gekeurd tot mrt. ’90, 
120.000 km, pr.n.o.t.k. Bel ‘s avonds 043- 
435965 of 04454-5039.

Kamer gevraagd voor stagiaire vanaf aug. 
t/m dec. 1989 in centrum van Maastricht, 
max. 400,-. Tel. 040-519936 (Steef)‘s 
avonds na 18.00 uur.

Aankomend economie-student zoekt kamer 
in Maastricht. Huur max. 350,- per maand, 
tel 080-582345, Walrick Smits.

Woensdag 14 juni 1988 is concept 2652 
van de LAGAKARI ZEILSYNOPSIS 
(Mark Vermeulen, Jaap van Twisk) van de 
drukpers gerold. Dit is een copyright 
aankondiging.

Te koop: PTT- 
TELEFOONKOSTENTELLERS. Met 
rode en witte knop en dubbele teller, 85,- p. 
st. Bel VAN DER BEEK: 020-6659484

Aankomend Ie jaars studente zoekt met 
spoed kamer in Maastricht. Tel. 04950- 
35652.

Henri; A2, C6, C9, E9, J8. Hutspot met 
vlees.

Iedereen welkom op de universitaire 
einddrive bridge op donderdag 29 juni.
Boven café Tribunal om 20.00 uur.
Inlichtingen, Marjan 252245.

Te huur juli t/m september: kamer 7x4 
met kamertje 3x3, incl. fiets, krant, tel. en 
heel veel meer: 300,- Tel. 476875, Martijn.

Hello! My name is Pam Presley and I am 
looking for a pen-pal. I am 22, I stand 5’ 1 
tall, have brown eyes and red-blonde hair. 
Pamela M. Presley. JSU Campus Inn 55, 
Jacksonville, Alabama 36265. USA.

Drummer gezocht to pick up our pieces. 
Echte Trommelaar Phone Home! Repetitie
ruimte aanwezig. Shake that funky bone 
and pick up the phone 475316, René.

STUDENTEN BGK. Wie heeft Natuur & 
Techniek no’s 3+4 1989 van de 
praktikumzaal meegenomen? Gaarne 
z.s.m. retour. Dank. Els R.

Overstappen naar BMG Rotterdam? 
Deficiënties inlossen? Zou jij met mij 
contact willen onderhouden over de 
voorbereidingen? Tel. 043-216385 (Anne 
Marie).

DUTCH for foreigners NEDERLANDS 
voor buitenlanders met basiskennis 
Nederlands. Privé-les. Cursusinhoud en 
lesfrequentie op maat. Mogelijkheid tot 
het behalen van het Certificaat Nederlands 
als Vreemde Taal. Lijsbeth Bruens- 
Kraijenhoff, Markt 34d, 6211 CK, 
Maatricht. Tel. 043-210828.

Nieuwe kamer of kasteel, met een busje 
van Stichting BUBU houd je je spullen 
heel. Verhuur van goederen- en 
personenbusje: 45,- resp. 50,- per dag, 
0,30 per km. waarvan de eerste 100 km 
vrij. (pr. excl. BTW en brandstof). Bel: 
256162/211048.

Tekenen en schilderen in de natuur. 
Kulturele teken / schilderreizen naar 
prachtige natuur/cultuurgebieden. Wij 
gaan naar Kreta, Ierland, Toscana en 
Turkije. Inl. Atelier Fransez Witte, 
Stichting rekreatief. Volderstraat 55, 6231 
LB, Meerssen, tel. 043-643435.

Voor kleine of grote kamerverhuizingen 
bellen: 04409-2324. Kosten 62,50 in 
Maastricht of omgeving.

Aanstormende Ie jaaars Economie zoekt 
mooie kamer. Bel Jasper 085-634607....

Help! Huisbaas zet 2e jaars studente op 
straat. Wie weet een nieuwe kamer? Bel 
Willemijn, tel. 255794.

Woningruil! Ik zoek een woning/kamer in 
Maastricht in ruil voor mijn woning in 
Amsterdam. Bel Marlies: 020-845887 of 
020-253397.

HELP! Help mij aan een kamer in 
Maastricht (of omgeving). Afz.: een 20- 
jarige studente. Tel. 08865-2841.

Student, 19 jaar, zoekt met spoed een 
kamer in Maastricht of omgeving. Tel. 
04132-72325.

Gezocht: Surfimperial voor een FIAT 
PANDA (te koop, te huur of te leen voor 
de maand JULI). Jurgen: tel. 043-631406.

Hans, Werend en Jolanda. Succes met 
jullie BLOKTOETS. Groetjes Jurgen.

Bert en Val zorgen voor ‘t eten. Eten we 
uit of thuis?? Val: D5, D7, C6, E6, F6. I 
will incontinently drown myself 
(Shakespeare, Othello 5,2). Geef je over! 
Henri.

Voor alle nuchtere economen is er nu 
ALFA. ALFA de nieuwe oudervereniging 
van EFM. Haar ALFA wil gezichten zien. 
Bij interesse, kom naar kamer 0085, 
woensdag 21 juni vanaf 15.00 uur (zie ook 
IKONOMIX).

Wie kan voor mij op cassette opnemen: 
‘Root beer rag’ van Billy Joel, o.a. op CD/ 
LP ‘Street life serenade’.

M. (lang, slank, lekker kontje) zoekt 
meisje(s) met grOOte borsten voor harde 
sex tijdens lange strandwandelingen! S & 
D.

Voor de snelle beslissers: volledig 
verzorgde ZOMERCURSUS Franse 
(Luik) en Duitse (Aken) taal, van 10 tot 21 
juli. Kosten 250,-. Verdere inlichtingen bij 
Bur. Buitenland 887519/887513.

I.v.m. verhuizing t.k.: div. meubels, bruin 
glasservies (glazen + borden, compleet), 
naaimachine. Bel 04409-2084.

T.k.: draagbare mono-platenspeler 
(Philips) 25,-. Bel 043-637817 (vraag naar 
Leonie).

Hij een junk. Jij een autorijder. Hij 
consumeert zichzelf. Jij de rest van de 
wereld.

VERKOOP 2e hands meubilair RL. Op 
za. 24 juni, 10.00 - 14.00 uur vindter op 
het adres Heerderdwarsstraat 22 (poort 
met opschrift Cerfontaine) een verkoop 
plaats'van gebruikte projektietafels. De 

constructie van de tafels is zodanig dat ze 
voor uiteenlopende mogelijkheden te 
gebruiken zijn. Prijs 25,- Indien de tafel 
bezorgd moet worden zijn de 
transportkosten 10,- per tafel. De bezorging 
moet op de koopdag mogelijk zijn.

T.k.: SIMCA 1308 GLS. APK tot maart 
’90, bj. ’78. Prijs 650,- Zeer geschikt als 
vakantieauto. Tel. 043-252854 na 18.00 uur.

Heb jij mijn groen/blauwe bodywarmer 
gevonden? Bel dan asjeblieft 04456-204 
(Cécile)

Wie rijdt er geregeld van Maastricht naar 
Weert (en weer terug) met wie ik af en toe 
zou kunnen meerijden? Tevens te koop 
gevraagd: oud servies met pastelkleurige 
randen. Odette 253874 (na 19.00 uur)

Studente tuin- en landschapsarchitectuur uit 
Wageningen zoekt van 1 sept, tot 1 jan. een 
kamer in het centrum van Maastricht i.v.m. 
stage. Bel Annoesjka 08370-15550
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GEEN STEUN VOOR LANDELIJKE 
AUDHORENREGEIING Angelsaksische ’bias’ ?

Het is in ieders belang dat er een lande
lijke auditorenregeling komt, meent 
Deetman. Hij zei dat vorige week tijdens 
een overleg met de universiteiten en 
hogescholen. De bewindsman is er niet 
gelukkig mee dat de universiteitsbestu
ren daarvan willen afzien. Deetman heeft 
geen middelen om de universiteiten te 
dwingen, zodat hij met een dringend 
verzoek moest volstaan. Het ziet er ech
ter niet naar uit, dat de universiteiten 
daarvoor zullen zwichten.
In samenhang met de Harmonisatiewet 
heeft de bewindsman sinds vorig jaar 
een speciaal auditorenfonds ter beschik
king gesteld aan de universiteiten en 
hogescholen. Deze kunnen hieruit steun 
geven aan studenten die hun studiebeurs 
verliezen omdat zij langer dan zes jaar 
over hun opleiding doen. Daarbij gelden 
vvel enkele criteria: de overschrijding 
van de inschrijvingsduur moet een ge
volg zijn van bijvoorbeeld ziekte, het 
verrichten van bestuurswerk of bijzon
dere familie-omstandigheden.
Deetman is het eens met de Landelijke 
Studenten Vakbond (LSVB), die wil dat

Topambtenaar hekelt 
universiteiten

De Nederlandse wetenschappelijke wereld speelt 
veel te weinig in op de maatschappelijke en 
technologische uitdagingen die voor de deur 
staan. Tot nu toe is daarop noch door 
universiteiten, noch door de researchcentra 
binnen en buiten het bedrijfsleven voldoende 
alert gereageerd. Daarmee dreigt zich te 
herhalen wat rond 1980 aan de orde was, toen 
Nederland na aanvankelijke inertie alle zeilen 
moest bijzetten om de ontwikkelingen in 
biotechnologie en informatica niet te missen.

Dat was de strekking van het betoog van 
dr. E. van Spiegel, directeur-generaal 
voor het wetenschapsbeleid bij het mi
nisterie van onderwijs en wetenschap
pen, vorige week in kasteel Vaalsbroek 
tijdens de uitreiking van de DSM-prij- 
zen voor chemie en technologie.

Zo bestaat er nog maar weinig begrip 
Voor de werkelijke betekenis van een 
trend als de toenemende internationali
sering in de wetenschap; die betekent 
namelijk heel wat anders dan het bijhou
den van de buitenlandse vakliteratuur en 
het van tijd tot tijd bezoeken van con
gressen, smaalde Van Spiegel. Aan de 
°rde is veeleer een wetenschappelijke 
arbeidsdeling in Europa, die onontkoom
baar is omdat het onmogelijk wordt om 
in elk land op alle gebieden voldoende 
niveau te halen. Ook de financierings- 
naechanismen zullen zich daaraan aan- 
Passen, waarschuwde van Spiegel, die 
duidelijk maakte dat de brede spreiding 
van gelden van de Europese stimulering
sprogramma’s als Esprit en Bright haar 
langste tijd heeft gehad. In de toekomst 
zullen die veel gerichter worden ingezet. 
“Het is afgelopen met de verdelende 
rechtvaardigheid”, voorspelde de to

De universiteiten blijven zich halsstarrig 
verzetten tegen een landelijke auditorenregeling. 
Zij lijken een nieuwe oproep van minister 
Deetman te negeren, die wil dat zij met 
vertegenwoordigers van de studenten en met het 
hbo gaan praten. Ambtenaren van het 
departement zouden daarbij de helpende hand 
willen bieden.

de toepassing van deze criteria en de 
hoogte van de uitkeringen overal het
zelfde zijn. Pogingen van de bond om 
daarover met de Vereniging van Samen
werkende Nederlandse Universiteiten 
(VSNU) van gedachten te wisselen zijn 
echter mislukt. Met de HBO-raad is de 
LSVB wel in gesprek.
De universiteiten hebben inmiddels wel 
toegezegd dat zij proberen hun plaatse
lijke regelingen zoveel mogelijk op el
kaar af te stemmen. Zij hebben een aan
tal uitgangspunten geformuleerd, die elk 
van hen wil naleven onder het voorbe
houd dat er genoeg geld in het plaatselij
ke auditorenfonds zit. Zo willen zij alle 
auditoren die ‘redelijkerwijs’ binnen een 
jaar kunnen afstuderen in staat stellen 
een lening - desnoods bij een bank - af te 
sluiten.
Auditoren die op grond van een van de 
genoemde criteria recht hebben op steun, 
kunnen een maandelijkse gift krijgen ter 
hoogte van de basisbeurs. Daarbij geldt 
echter als voorwaarde, dat de betrokke
ne als ‘gewoon’ student studiefinancie- 

pambtenaar.
Een andere reden om Europese research- 
zwaartepunten te creëren ligt in de steeds 
gecompliceerder thema’s die de weten
schap krijgt voorgelegd. De transport- 
problematiek bijvoorbeeld is zo inge
wikkeld geworden dat alleen een multi
disciplinaire aanpak uitkomst kan bie
den. Op haar beurt kan die alleen succes 
hebben als ze wordt georganiseerd bin
nen internationale topcentra. Daartoe 
zullen de universiteiten, onderzoeksin
stituten als TNO, en de private research
sector hun inspanningen moeten bunde
len. Maar dergelijke trends worden nog 
niet opgepikt door het wetenschappelijk 
bestel in ons land, betoogde Van Spiegel 
verwijtend.
Hetzelfde geldt voor de training van een 
“maatschappelijke elite” van zowel 
onderzoekers als bestuurders, die in de 
nabije toekomst leiding moet gaan ge
ven aan deze processen. De opleiding 
van dergelijk topkader wordt veronacht
zaamd. Maar, gaf Van Spiegel toe, bin
nen de grenzen die het huidige universi
taire eerste fase onderwijs stelt is dat ook 
onmogelijk.

Wammes Bos — 

ring ontving. Wie ingeschreven stond 
als deeltijd-student en ook recht had op 
een tegemoetkoming in de studiekosten, 
kan als auditor een vergoeding van zijn 
collegegeld ontvangen. Deze financiële 
ondersteuning wordt alleen verleend voor 
de tijd die nodig is voor het goedmaken 
van de erkende studievertraging.

Jos Dohmen/HOP

D66 wil ondernemende 
universiteiten
Universiteiten en hogescholen moeten 
de vrijheid hebben om als ondernemin
gen te opereren. Voor hun investeringen 
moeten zij kunnen lenen op de kapitaal
markt. Dat zegt D66 in het afgelopen 
weekeinde gepresenteerde concept-ver- 
kiezingsprogramma.

D66 juicht het proces van verzelfstandi
ging van de universiteiten en hogescho
len toe. Het door minister Deetman inge
diende voorstel voor een Wet Hoger 
onderwijs en Wetenschappelijk onder
zoek (WHW) moet snel zijn beslag krij
gen, omdat daarin de autonomie van de 
instellingen is uitgewerkt. Door vermin
derde regelgeving zullen de verschillen 
tussen de instellingen van hoger onder
wijs toenemen. D’66 verwacht dat dit tot 
onderlinge concurrentie leidt en tot uit
bouw van de samenwerking met het 
bedrijfsleven. In een dergelijke marktsi
tuatie moeten de universiteiten en hoge
scholen ook de vrijheid hebben als on
dernemingen te opereren en bijvoorbeeld 
yoor hun investeringen kunnen lenen op 
de kapitaalmarkt.
D’66 vindt niet dat alle instellingen ook 
in staat gesteld moeten worden om alle 
studierichtingen aan te bieden. In het 
verkiezingsprogramma wordt gepleit 
voor de vorming van ‘clusters’ van urii- 
versiteiten en hogescholen. Als cluster 
zouden de instellingen een volledig 
pakket mogen aanbieden. Het onderne
mingsgewijs opereren van de instellin
gen mag niet tot gevolg hebben, dat de 
aandacht in het wetenschappelijk onder
zoek wordt bepaald door gewin op de 
korte termijn. D’66 vindt dat het funda
menteel onderzoek juist versterking 
behoeft. De bezuinigingen hebben tot nu 
toe vooral geleid tot ‘uitholling’ van de 
onderzoek-infrastructuur. Om deze 
ongedaan te maken wil D66 honderd 
miljoen gulden voor investeringen uit
trekken.

Jos Dohmen/HOP

Nagekomen uitslagen 
verkiezingen 1989
In het vorige nummer van Observant kon 
het Centraal Stembureau nog niet alle 
uitslagen van de universitaire verkiezin
gen publiceren. Hier volgen de ontbre
kende uitslagen.

FACULTEITSRAAD
ALGEMENE WETENSCHAPPEN

Geleding WP
(Opkomst 89,47%)

“In België wordt gewoon niet meer zo veel gepresteerd op het 
gebied van de wetenschapsfilosofie, -geschiedenis en -sociolo
gie”, tekent Wammes Bos op uit de mond van hoogleraar wijs
begeerte Gerard de Vries, wanneer hij die aan de tand voelt over 
de afwezigheid van België in de plannen vooreen studierichting 
‘Cultuur- en wetenschapstudies’. ‘“Ik kom ze in mijn vak niet 
tegen’, zegt de Vries.” (“De strijd om cultuur wordt niet opge
geven”, Observant nr. 31.)
Even slikken. Het is bekend dat Belgische academici het, 
vergeleken bij hun Nederlandse collega’s, met erg krappe mid
delen moeten rooien. Ook op de aangehaalde gebieden is dat 
zeker het geval. Gebeurt er echter werkelijk zo weinig als de 
Vries suggereert? Laten we eerst even onmiddellijk over de 
grens kijken. In Luik bevindt zich één van de belangrijkste 
centra voor wetenschaps- en techniekgeschiedenis in West-Eu
ropa, met een twintigtal medewerkers. De bezielende kracht 
achter deze groep, Robert Halleux - een wereldautoriteit inzake 
de geschiedenis van metallurgie en alchemie - is tevens direc
teur aan de Ecole des Hautes Etudes en Sciences Sociales te 
Parijs en uitgever van de Revue d'histoire des sciences et de 
leurs applications, het toonaangevende Franstalige tijdschrift 
voor wetenschapsgeschiedenis. Paul Gochet, eveneens hoogle
raar te Luik, wordt wijd en zijd gerespecteerd om zijn verhelde
rende analyses van de vaak moeilijk te doorgronden ideeën van 
de Harvard-filosoof Quine, wiens invloed op Thomas Kuhn en 
op het huidige wetenschapsonderzoek niet valt weg te denken. 
Wat verderop (Louvain-la-Neuve) geniet Philippe Van Parijs 
internationaal aanzien in de filosofie van de sociale weten
schappen.
En in de hoofdstad? Daar treffen we bijvoorbeeld (als hij niet 
net in de VS vertoeft) Michel Meyer aan, een productief pionier 
van de ‘problematologie’, een nieuwe filosofische benadering 
van het proces van wetenschappelijk ontdekken en uitvinden. 
De Nobelprijswinnaar Ilya Prigogine (Brussel/Austin, Texas) is 
niet alleen als fysicus wereldberoemd. Met de wetenschapsfi- 
losofe en -historica Isabelle Stengers schreef hij onder andere 
La nouvelle alliance (Amerikaanse bewerking Order Out of 
Chaos). Het aantal exemplaren dat van dit boek en zijn talrijke 
vertalingen over de toonbank gaat is een veelvoud van de 
gezamenlijke productie van heel wetenschapsonderzoekend 
Nederland. Stengers is één van degenen die het creëren van een 
“ecoculturele” ruimte in de Latijnse landen beoogt als tegen
wicht voor de intellectuele hegemonie van de VS. Zij weet 
overigens de briljante fantast Bruno Latour - één van de Vries’ 
helden - te gepasten tijde terug te fluiten met dodelijke tegen
werpingen.
De Vlamingen ontbreken, zei u? The Cognitive Paradigm 
( 1982) van Marc De Mey (Gent) ligt aan de basis van de sterk 
opkomende wetenschapspsychologie. Het boek wordt aan een 
aantal Amerikaanse campussen als handboek gebruikt; een 
Japanse vertaling is in voorbereiding. De Mey is één van de 
leerlingen van Leo Apostel die van Gent een mundiaal trefpunt 
voor wetenschaps- en cultuuronderzoekers hebben gemaakt. 
Om nog één greep te doen: het International Forum for Biophi
losophy, dat onlangs werd opgericht om de filosofie van de bio- 
wetenschappen in Europa op het peil van de Amerikaanse con
currentie te brengen, heeft Leuven als zetel gekozen.
De gebelgde (zal ik maar zeggen) BRT-joumalist Geert Van 
Istendael nam onlangs in een interview grote woorden in de 
mond; hij had het over “Hollandse aanmatiging, zelfgenoeg
zaamheid, tactloosheid, agressiviteit en kaal onbegrip voor wat 
buiten de grenzen ligt” (“Voor Nederlanders is het comfortabel 
ongenuanceerd over België te denken”, de Volkskrant van 29 
april). Het kan ook wat rustiger. Als Belg weet je dat marga
rine in Holland ‘boter’ heet. Boter wordt daar ‘roomboter’ ge
noemd. Wanneer de Vries “enige angel Saksische ‘bias’ in zijn 
contacten” toegeeft, zal hij wel “ik spreek geen Frans” bedoe
len. En wat de Vlamingen betreft, die kennen al zolang het liedje 
“Pour les flamands la même chose !” Leve Europa !

P.S. Je zult me nietkwalijk nemen, Gerard, dat dit keermijn ver
antwoordelijkheid als voorzitter van het Belgisch Genootschap 
voor Logica en Wetenschapsfilosofie zwaarder weegt dan de 
loyaliteit met de vakgroep.

Wemer Callebaut

Gekozen zijn: H. Peters, Maarten Door
man, Joop de Jong, E.S. Houwaart en 
Maarten van der Meulen.

FACULTEITSRAAD ECONOMIE

Geleding WP
(Opkomst 71,31%)

Gekozen zijn: Peter de Gijsel, Bart Ver- 
spagen, Antoon Kolen, Christian Wolff, 
Jan Nijhuis en Hanno Roberts.

FACULTEITSRAAD RECHTEN
Geleding OBP
(Opkomst 70,59 %)
Gekozen zijn: Ema Beurskens en Marie- 
Thérèse Finders.

Geleding WP
(Opkomst 76,35%)
Gekozen zijn: Jacqueline Parlevliet, René 
Kleijkers, Fred Grünfeld, Ad Geers, René 
de Groot en Kid Schwarz.
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BLADEREN

Door Bart Brouwers

Blunder

Niemand weet nog hoe het kon gebeu
ren, maar in Delft hebben ze het klaarge
speeld: na de universiteitsverkiezingen 
zijn maar liefst twee fouten gemaakt in 
de zetelverdeling voor de Delftse U- 
raad. De restzetels werden verkeerd 
verdeeld, als gevolg waarvan een fractie 
niet één, maar twee zetels kreeg toebe
deeld- en een andere niet negen maar 
acht. Een derde fractie kreeg de zetel, die 
bij fractie één teveel was ingedeeld, maar 
moest die vervolgens weer afstaan aan 
fractie twee, omdat die recht had op een 
negende zetel. Fractie drie blijft dus in 
saldo gelijk (op zeven namelijk), maar 
ontkwam ook niet aan de blunders van 
het Centraal Stembureau. Terwijl de 
berekening van de restzetels toch kin
derlijk eenvoudig schijnt te zijn. “Zeer 
slordig”, aldus J. Boshoff van fractie 
één, die dus terugviel van twee naar een 
zetel. Ze is evenmin te spreken over de 
manier waarop een en ander haar is 
meegedeeld: namelijk door iemand die 
ze toevallig op de gang tegenkwam. “Je 
vraagt je af of die nieuwe berekening dan 
wel juist is“.
(Delta)

Absurd

Vele Nederlandse studenten zijn na de 
onlusten in China teruggeroepen naar 
het vaderland. Onder hen ook tien 
Amsterdamse studenten, die pas net een 
week in Peking zaten. Ze waren er, toen 
de rust leek weergekeerd, vol goede 
bedoelingen naar toegetrokken, maar al 
snel bleek dat ze de situatie verkeerd, 
hadden ingeschat. De Amsterdammers 
kregen vrijwel vanaf het begin ‘s avonds 
huisarrest en mochten ook overdag de 
campus niet verlaten. Fotograferen werd 
hen eveneens verboden op het universi
teitsterrein, waar studenten grote span
doeken hadden opgehangen en ten teken 
van rouw de bomen met witte papieren 
bloemen hadden versierd. De Nederland
se studenten zelf noemden hun situatie 
“absurd”. Ronald Smit: “Velen van ons 
hebben het er moeilijk mee, dat we 
gewoon les krijgen van vriendelijke 
docenten, terwijl we weten dat elders in 
de stad geschoten wordt.” Van het bloed
bad op het Plein van de hemelse vrede 
hebben ze dan ook niets gemerkt. Inter
nationale kranten waren er niet, de tv 
vertoonde slechts speelfilms en vragen 
over de situatie werden afgewimpeld. 
Telefoontjes met het thuisfront vormden 
de enige informatiebron.' Inderdaad, 
absurd.
(Folia)

Cosa di Franco

Véronique van der 
Varst, secretaresse bij 
het Instituut voor 
Geneesmiddelen, 
Veiligheid en Gedrag.

Ruimte

Het gaat goed met de universiteit van 
Twente. Er is een grote toeloop van stu
denten die hun heil trachten te vinden 
aan de ‘ondernemende universiteit’. Maar 
dat levert ook de nodige problemen op. 
De universiteit verwacht dat er het 
komend studiejaar voor een slordige 
achthonderd studenten geen ruimte is in 
de collegezalen. Ook in de praktica-ruim- 
tes wordt het steeds drukker. De univer
siteit verwacht nog meer problemen, 
wanneer bedrijfskunde het komend jaar 
geen 250, maar 310 eerstejaars toelaat, 
zoals de minister graag zou zien. Plan
nen voor nieuwbouw zijn er volop, maar 
ook daarvoor is geen ruimte. De grond 
op het universiteitsterrein is reeds geheel 
opgesoupeerd.
(TU-blad)

Clip

Je bent jong en je wilt wat studeren. Zo 
ongeveer op die leest wordt momenteel 
in Delft gewewerkt aan de totstandko
ming van een videoclip, die middelbare 
scholieren naar de universiteit moet trek
ken. De video zal vertoond worden tij
dens voorlichtingsbijeenkomsten op de 

vooral bewegen; veel muziek, weinig 
woorden. Er moeten veel jonge hoofden 
en stemmen in te zien zijn, aldus voor
lichter Maat van de TU Delft. De weten
schap van hoempapa en tralala. Rob Out 
kon het verzonnen hebben.
(Delta)

Rubens

Met de tweefasen structuur en de studie- 
duurverkorting hebben de universiteiten 
getracht “een Rubensvrouw in een jurk 
met een wespentaille te persen”. Aldus 
dr. ir. H. Beltman, directeur basisvor
ming voor het Hoger Onderwijs van het 
ministerie van O&W. Beltman heeft geen 
goed woord over voor die tweefasen 
structuur, die -althans in de eerste fase- 
kwalitatief minder is dan de opleiding 
oude stijl. Wat de overheid ook beweert 
over kwaliteitsbehoud, Beltman weet dat 
het niveau wel degelijk is gedaald door 
het terugschroeven van de studietijd.
(Mare)

Bier

Het is sneu voor de twee Tilburgse stu
denten Ivo Bozon en Joep van den Aker, 
maar evenzeer sneu voor Heineken en 
KLM. Door de gebeurtenissen in China 
moest een jarenlang voorbereide studie
reis van het tweetal naar dat land op het 
laatste moment worden afgelast. De op 
twee ton begrote trip was gefinancierd 
door een aantal bedrijven, die wel wat 
zagen in de Tilburgse pioniers. Voor 
KLM zou een analyse gemaakt worden 
van het passagiers- en vrachtverkeer 
binnen China, terwijl Philips geïnteres
seerd was in het imago dat de gloeilam
penreus aan het andere eind van de we
reld heeft. Heineken had gevraagd om de 
biermarkt in Shanghai in kaart te bren
gen. Maar niets van dit alles. Dinsdag 6 
juni zouden ze vertrekken; op de zondag 
daarvoor viel definitief het doek. Bozon 
en Van den Aker gaan nu bekijken of ze 
eventueel op een later tijdstip nog een 
deel van het programma kunnen afwer
ken.
(Univers)

I Boekhandel \
I DE TRIBUNË~\
I Kapoenstraat 8 ~\ 
62 i I KW Maastricht \

I Telefoon (043) 251978 \

Autorijschool 
Dorssers

doet het met garantie

Jawel, indien u de eerste keer 
niet slaagt voor het rijexamen, 
betaalt u de tweede keer niets.

Door het houden van 
proefexamens wordt u optimaal 

voorbereid op uw examen.
U betaalt slechts fl.35,- per rijles 
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voor uw motorrij-opleiding.
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Wat ons te wachten staat in Europa na 
1992 betekent de weerlegging van de 
gedachte dat alle verandering 
vooruitgang betekent. De verdere | 
rationalisering van het boerenbedrijf I 
is een regelrechte aanslag op wat 
sinds mensenheugenis de bron van 
inspiratie voor lekker eten is geweest: 
de boerenkeuken. U zult dan in te 
verfijnde restaurants, uit kookboeken \ 
en rubrieken als deze de herinnering 
levend moeten houden. Ik zal hier vast I 
een bijdrage aan de cultuurgeschiede- i 
nis van de nabije toekomst leveren met 
de beschrijving van een klassieke 
combinatie uit de Noorditaliaanse 
plattelandskeuken: polenta met worst 
en rode uiensalade.

Doe per persoon driekwart kop, circa ; 
75 gram, niet te fijngemalen maïsmeel 
met anderhalve kop water in een grote 
pan, en voeg een snufje zout toe. Breng 
dit onder voortdurend roeren aan de i 
kook, en laat het meel in een halfuur 
tot veertig minuten gaar koken. Zet het 
vuur niet te hoog, want dan brandt het 
aan; u dient regelmatig een luie en 
rustgevende plop te horen. Blijf roeren 
om klonteren en aankoeken te voorko
men, en voeg kokend water toe 
wanneer de massa te dik wordt. De 
bedoeling is dat u uiteindelijk een heel i 
dikke pap overhoudt. Stort die in een 
ondiepe schaal en laat afkoelen. U 
kunt dit gerust een dag van tevoren 
bereiden. Snijd de .massa wanneer zij 
is afgekoeld in regelmatige rechthoe
ken, en rooster die onder de gril of op 
houtskool tot ze aan beide zijden een I 
goudgeel korstje hebben.

Kook per persoon vier ons rode uien 
met schil en al in water zonder zout. 
Niet langer dan een kwartier, want ze 
moeten stevig blijven. Giet het 
kookwater af, voeg koud water toe, en 
haal dan pas het buitenste schilletje 
van de uien af. Snijd de uien in grove : 
ringen. Prik daarbij een vork door het 
kontje, waar de wortels zitten, om te 
voorkomen dat ze voortijdig uit elkaar 
vallen. Maak de nog warme uien aan 
met olijfolie van de beste kwaliteit die 
u kunt vinden, en rode wijnazijn 
(ongeveer in de verhouding 3:1), en 
zout. Let bij het kopen van de wijazijn 1 
in ieder geval op de sterkte. In 
Nederlandse supermarkten wordt 
nogal veel slap spul verkocht; 
kennelijk is die azijn met water 
verdund. Een zuurgraad van 7 is goed- 
En probeer de geur en de smaak uit. 
Goede wijnazijn is geurig en heeft een 
veel complexere smaak dan alleen 
maar zuur.

Traditioneel wordt hierbij cotechino 
gegeten, een dikke worst waarvan het 
vel wordt ingeprikt en die u in twee 
uur gaar stoomt en in plakken serveed- 
of de kleinere salamelle of luganeghe, 
die op houtskool worden gegrilleerd, i 
Die zijn in Nederland niet te krijgen, u 
zult dus zelf naar een andere worst op 
zoek moeten.

Als de barbecue toch brandt, dan kunt 
u net zo goed ook het voorgerecht 
daarop klaarmaken. Bruschetta is 
uiterst simpel en heel lekker. Bwestrijk 
dikke sneden oud brood, liefst stevig 
grijs brood, met doorgesneden tenen 
knoflook, bedruppel ze met olijfolie, 
grilleer ze op de houtskool.

Drink er een glas wijn bij. En hef dat 
op de oude boeren en de goede dinge11 
die voorbij gaan.

© August Magirus
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"Het zou net zo goed over Albert Heijn kunnen gaan"

VERDEELDHEID OVER FACILITERING

Het wordt steeds moeilijker voor het college van bestuur om vol te houden dat er 
binnen de instelling een ruim draagvlak voor de faciliteringsplannen bestaat. Nu de 
reacties van diensten en faculteiten grotendeels binnen zijn blijkt de twijfel over de 
beoogde operatie vooral binnen de diensten aanzienlijk. De faculteiten reageren over 
het algemeen positiever, hoewel ook daar kritische geluiden opklinken over de 
magere analyse die het college van de problematiek heeft gemaakt. En zal de 
facilitering daarvoor eigenlijk wel een oplossing bieden?

Darius Bassie: 
Diensten nemen 

college niet serieus", 
foto Franco Gori)

Tot deze week hebben diensten en facul
teiten van het college van bestuur de tijd 
gekregen om “op hoofdpunten” op de 
ttota over facilitering en reorganisatie 
van het dienstenapparaat te reageren. 
Zoals te verwachten was zijn de reacties 
van de faculteiten nog het meest positief: 
de plannen om de diensten meer “markt
conform” te laten werken lijken immers 
vooral aan hen ten goede te komen. Het 
^tekent in ieder geval een grotere zeg
genschap over de financiële middelen, 
die immers van het centrale instellings
niveau naar dat van de “gebruikers”, in 
casu veelal de faculteiten, overgeheveld 
''■uilen worden. Vandaar een “enthou
siaste” economische faculteit, die de 
"oorstellen nog niet ver genoeg .vindt 
gaan en er vooral op aandringt de zoge
naamde gedwongen winkelnering (het 
verplicht gebruik maken van bepaalde 
dienstverlening) tot het minimum te 
beperken. Vandaar ook een medische 
faculteit die het college “steunt bij het 
jnslaan van de beschreven weg”, en een 
‘ets voorzichtiger maar toch overwegend 
Positief gestemde juridische faculteit. 
Enige reserve heerst daar wel over de 
gevolgen van de operatie voor de facul
teiten. Zo vindt plaatsvervangend secre
taris Kallenbach dat “voorkomen moet 
"'orden dat de problemen die er nu in de 
Organisatie zijn bij ons over de heg 
"'orden gekieperd, bijvoorbeeld in de 
vorm van bureaucratie.”

Onsamenhangend

daarnaast verlangen de juristen duide
lijkheid over de gevolgen die facilitering 
voor het personeel kan gaan hebben. 
Flexibeler arbeidsverhoudingen leiden 
"'ellicht tot meer tijdelijke aanstellin
gen. Dat heeft onaangename gevolgen 

voor de rechtspositie, maar het impli
ceert onherroepelijk ook kwaliteitsver
lies van het betrokken personeel. Die
zelfde vrees formuleert ook het bestuur 
van de faculteit der algemene weten
schappen, die samen met gezondheids
wetenschappen overigens opvallend veel 
kritischer is over de faciliteringsnota van 
coördinator Fekkers en het college van 
bestuur.
Een analyse van de problematiek die de 
aanleiding tot de nota vormde “wordt 
node gemist” merkt men bij algemene 
wetenschappen op, zodat het verhaal een 
wat “ideologisch” karakter heeft gekre
gen. Veel verdernoggaatdirecteurBassie 
van gezondheidswetenschappen. De nota, 
is “onsamenhangend”, laat hij namens 
het faculteitsbestuur aan het college 
weten, en gaat bovendien van de ver
keerde gedachte uit dat de cultuur van 
een organisatie veranderd kan worden 
door ingrepen in de structuur. Er is trou
wens niet eens een adequate beschrij
ving van de organisatiecultuur. Belan- 
grijker nog is' het feit dat het college 
meent ingrijpende veranderingen door 
te kunnen voeren zonder de vereiste 
aandacht voor de mensen in de organisa
tie. Niet verwonderlijk is dan ook, sug
gereert Bassie, dat er omgekeerd nauwe
lijks sprake is van warmte en begrip in de 
richting van het college. Het is merk
baar, schrijft hij, dat een groot deel van 
het dienstenapparaat het college “niet of 
onvoldoende serieus” neemt waar het 
organisatieveranderingen betreft. En dat 
zou het bestuur weleens kunnen opbre
ken, want “medewerking van de dien
sten is op dit punt onontbeerlijk”.

Scepsis

Wat vinden die diensten er zelf van? 

Afgaande op de schriftelijke reacties tot 
nu toe zijn de meningen op zijn zachtst 
gezegd verdeeld: hartelijke omarming 
van de plannen is niet aan de orde, pure 
afwijzing evenmin. Een dienst als POB, 
Planning, ontwikkeling en beleid, for
muleert als eerste bezwaar dat de nota 
van het college geen enkele visie op het 
specifieke karakter van een universiteit 
verraadt. Het zou net zo goed over Volvo 
Car of Albert Heijn kunnen gaan, sneert 
POB. Daartegenover staat een belang
rijke dienst als Financiële Zaken (FZ). 
Hiervan was bij het ter perse gaan van dit 
nummer nog geen commentaar bekend, 
maar te verwachten is dat dat in essentie 
positief zal zijn. Het rapport van organi
satiebureau Berenschot overFZ bepleit
te immers facilitering van een deel van 
de dienst, die zich als zodanig achter 
deze conclusies schaarde. Personele 
Zaken, de tweelingdienst uit het BAD- 
kader (beleids- en adviesdiensten), heeft 
een nogal kryptische reactie ingestuurd. 
Eerst wordt de faciliteringsnota de he
mel ingeprezen (“doorwrocht werkstuk, 
brengt discussie op een hoog niveau”), 
maar dan worden vervolgens zoveel be
zwaren geuiten kanttekeningen gemaakt 
dat het algemene oordeel nauwelijks meer 
gunstig mag heten.
Of het op zichzelf niet onaantrekkelijke 
stelsel van interne verrekening niet een 
middel is dat erger zal blijken dan de 
kwaal, vraagt diensthoofd Leunissen zich 
bijvoorbeeld af. Straks wordt de centrale 
bestuurbaarheid minder, terwijl er toch 
kwaliteitseisen gesteld moeten blijven 
worden aan de dienstverlening.
Grootste bezwaar tegen facilitering is 
wel dat de machtige medische faculteit, 
die over de helft van de middelen en het 
personeel van deze universiteit beschikt, 
straks in eigen huis een eigen dienste

napparaat dreigt te creëren, precies toe
gesneden op de eigen behoeften maar 
ontoegankelijk voor andere, minder 
draagkrachtige ‘gebruikers’. Met die 
uitlatingen blijkt Leunissen zich spreek
buis gemaakt te hebben van vele dien
sten, want ook de reactie van het BID- 
kader (Bureau en interfacultaire dien
sten), rept van vrees voor medische 
machtsusurpatie, zeker als straks deze 
faculteit in Randwijck in één gebouw 
met gezondheidswetenschappen zal zijn 
geconcentreerd. “In feite kan de faculteit 
der geneeskunde op de stoel gaan zitten 
die het college van bestuur verlaten 
heeft”, concludeert Leunissen dan ook 
cynisch.

In cynisme wordt hij echter overtroffen 
door bibliothecaris Van Dijk, die zijn 
zeer kritisch getoonzette verklaring be
sluit met hardop te twijfelen aan de stijl 
van leidinggeven van het college. Van 
Dijk proeft een slikken-of-stikken bena
dering in de nota, die “te zeer de sfeer 
van het ouderwetse werkgeversgedrag 
ademt: de mensen opjutten en bang 
maken”. Wat de gedachte van facilite
ring betreft, de uitwerking daarvan acht 
hij zo onder de maat dat er nauwelijks 
een zinnig woord over te zeggen valt. 
Duidelijk is dat het college zijn zeggen
schap over het dienstenkader elders wil 
leggen (“een zwaktebod”, meent de 
bibliothecaris), terwijl toch een flink deel 
van de diensten tot het collectief nut zal 
moeten behoren. Het zou van Dijk dus 
niet verbazen als het uiteindelijk om een 
betrekkelijk marginale operatie gaat. 
Ook de vergelijking van een organisatie 
als de universiteit met het bedrijfsleven 
(de facilitering moet bedrijfsmatig op
treden mogelijk maken) verdient in de 
ogen van Van Dijk een genuanceerder 
benadering. Grote en middelgrote on
dernemingen hebben net als universitei- 
ten de beschikking over allerlei dien
sten: FZ, PZ, bibliotheek en documenta
tiecentra, rekencentra. Waar de onder
nemingen als geheel uiteraard marktge
richt optreden, wordt dat van die onder
delen juist niet verlangt: die staan ten 
dienste van het geheel. Waarom dan bij 
de universiteit wel tot verzelfstandiging 
overgaan, iets wat trouwens niet zonder 
risico is als de diensten zich vooral met 
eigen groei en bloei zullen occuperen?

Berusting

De ongemeen harde woorden van de 
bibliothecaris vinden een zwakkere echo 
in de reactie van het BID-kader in zijn 
geheel (waar de bibliotheek deel van 
uitmaakt), maar principieel is er weinig 
verschil. De BID-groep slaat met merk
bare spijt en berusting de fundamentele 
vragen over de facilitering maar over: 
het college heeft immers gekozen, de 
weg moet gevolgd, dus wat zou er dan 
nog gezeurd worden of die facilitering 
wel de beoogde doelen als kostenbe
heersing en kwal iteitsbevordering dient? 
Niettemin worden in de rest van het 
commentaar in meer of minder bedekte 
termen de uitgangspunten een voor een 
tegen het licht gehouden en impliciet te 
licht bevonden. Wie houdt straks nog het 
instellingsbelang in de gaten als alle 
gebruikers eigen baas zijn? Wie zijn dat 
trouwens, die gebruikers, waar de nota 
geen enkel onderscheid in aanbrengt? 
En zijn dat wel de rationele besluitvor
mers die in een ‘open marktsituatie’ hun 
bestedingen optimaal weten te sturen? 
“Utopistisch” noemen de BID-diensten 
dit uitgangspunt, dat daarom “herover
weging” verdient. Het is ambtenarenjar
gon dat in gewoon Nederlands betekent 
dat men het onzin vindt.
Nieuw is de suggestie van de BID-groep 
(onder aanvoering van secretaris Nies- 
sen) om bij alle eventueel te faciliteren 

diensten en dienstonderdelen een orga- 
nisatie-onderzoek à la Berenschot te la
ten verrichten. Immers, schrijft Niessen, 
bij FZ ging het net zoals bij de facilite
ring om de relatie tussen omvang en 
kwaliteit van de dienstverlening. Alleen 
door zo’n onderzoek kan inzicht in de 
“markt” worden verkregen. Dat het rap
port Berenschot voor FZ per saldo een 
paar extra formatieplaatsen opleverde is 
dan leuk meegenomen en geeft hoop 
voor de anderen, valt er tussen de regels 
te lezen.
Andere commentaren (van CZ, Civiele 
Zaken, en POB) geven in essentie wei
nig meer dan variaties op bovengenoem
de thema’s. CZ wil zich nog wel enigs
zins positief tonen over facilitering als 
middel om meer aansl uiting tussen vraag 
en aanbod te scheppen, maar heeft toch 
ook weer zoveel op- en aanmerkingen 
dat de algemene teneur zeer terughou
dend is. Zoals bijna alle andere diensten 
vraagt ook CZ om, als men voortgaat op 
deze weg, de grootst mogelijke voor
zichtigheid te betrachten, en liefst niet 
twee soorten personeel te laten ontstaan, 
de tijdelijken en zij die in vaste dienst 
zijn. Nadruk wordt tevens gelegd op vol
doende evaluatiemomenten, en op de 
noodzaak om vooral gefaseerd tot facili
tering over te gaan. Op die manier kan 
men dan altijd nog op de schreden terug
keren mochten de resultaten minder dan 
verwacht zijn. De termijnen die het col
lege voorstelt: per 1 januari 1990 met het 
experiment beginnen om binnen twee 
jaarde zaak af te ronden, worden algem
een als veel te kort beschouwd.
POB tenslotte verwoordt een ander al
gemeen gevoelen, namelijk dat de nota 
op oneigenlijke wijze twee zaken ver
bindt die uit elkaar gehouden moeten 
worden: de facilitering en de reorganisa
tie van het dienstenapparaat.

Diffuus

Wat kan het college van bestuur met 
deze reacties aanvangen? De faculteiten 
minus die van gezondheidswetenschap
pen reageren overwegend positief, dus 
het college kan altijd met een beroep op 
deze steun de facilitering doorzetten. Het 
is dan echter de vraag of het door velen 
onontbeerlijk geachte ‘draagvlak’ onder 
het personeel voldoende breed is om de 
plannen te kunnen realiseren. Er bestaan 
grote twijfels of dat draagvlak überhaupt 
wel aanwezig is.
Bij de diensten ligt het beeld heel wat 
diffuser dan bij de faculteiten, onder 
andere doordat vele diensthoofden er
voor gekozen hebben om hun kritiek in 
uitermate vriendelijke bewoordingen te 
verpakken. Niettemin, het blijft kritiek, 
en niet van de onschuldigste soort. Dui
delijk is in ieder geval dat de scepsis 
overheerst.
De voorgeschiedenis van de faciliterings
nota toont dat het college nogal wat 
prestige in de hele affaire geïnvesteerd 
heeft. Ook om die reden al valt dus niet 
te verwachten dat er rechtsomkeert wordt 
gemaakt. Wat het tempo en de om vang 
van de beoogde veranderingen betreft: 
collegelid Dittrich heeft bij verschillen
de gelegenheden al verklaard sterk te 
hechten aan een snelle afwikkeling van 
het hele proces, iets waar de diensten 
zich in ieder geval tegen keren. Er ■blijft 
het college al met al weinig anders over 
dan op straffe van gezichtsverlies bij de 
faculteiten de facilitering door te zetten, 
zij het dat er waarschijnlijk wel wat 
vertragingen en garanties in de procedu
re worden ingebouwd; dit om aan de 
andere kant de broodnodige steun onder 
de direct betrokkenen in de diensten niet 
te verspelen.

Wammes Bos ______________
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Historicus Peter Knegtmans promoveert op geschiedenis 
van SDAP in de jaren '30

DE AANPASSING VAN
DE SOCIALISTEN

Op twee zaterdagmiddagen in april en mei van 1933 kwam het partijbestuur van de 
SDAP bijeen om de verkiezingsnederlaag te bespreken. Tegen alle verwachtingen in 
had de partij, die tot dan toe alleen maar gegroeid was, stemmenverlies geleden. En 
dat terwijl de klassieke marxistische theorie toch overduidelijk wees op een 
toenemende proletarisering van de middengroepen; de SDAP hoefde alleen maar te 
wachten om deze rijpe appel in de schoot geworpen te krijgen. Het was niet de enige 
misrekening van een partij die in een groot deel van de jaren dertig stuurloos zwalkte 
tussen democratie of revolutie, tussen arbeiderspartij of volkspartij.

Het Oud 
Gouvernement gaat 
weer gewoon 
Bestuursgebouw 
heten
(foto Franco Gori)

Knegtmans: SDAP 
had geen antwoord op 
crisis van kapitalisme 
(foto Franco Gori)

“Socialisme en democratie; de SDAP 
tussen klasse en natie, 1929-1939” luidt 
de titel van het proefschrift waarop Peter 
Jan Knegtmans aanstaande vrijdag 16 
juni in Amsterdam zal promoveren. 
Knegtmans is politicoloog en sinds begin 
’88 in dienst bij de medische faculteit 
van de Rijksuniversiteit Limburg, met 
de opdracht om de geschiedenis van deze 
faculteit op schrift te stellen.
In totaal heeft hij zeven jaar aan de 
dissertatie gewerkt; de klus was daarom 
zo arbeidsintensief, omdat hij voor het 
eerst de notulen van het partijbestuur van 
de Sociaal Democratische Arbeiders 
Partij heeft doorgevlooid. Daarbij kwa
men dan nog de notulen van de Tweede 
Kamerfractie en alle relevante jaargan
gen van Het Volk, de krant die door de 
SDAP werd uitgegeven.
Het resultaat is een door zijn overvloedig 
feitenmateriaal en gedetailleerde be
schrijving van individuele standpunten 
der hoofdrolspelers niet altijd even 
gemakkelijk leesbaar boek. Het is niet 
eenvoudig om de grote lijn in die duize
lingwekkende veelheid van ontwikke
lingen vast te houden, temeer daar Knegt
mans een puur descriptieve aanpak heeft 
gehanteerd.
Maar daar staat weer wel tegenover dat 
het boek voor het eerst zo diep ingaat op 
de partijdiscussies in een periode die 
voor de opstelling van de sociaaldemo
craten in de nederlandse politiek van 
groot belang is geweest.
En bovendien, proefschriften zijn zelden 
lectuur om mee naar bed te nemen, dus 
enige lankmoedigheid is hier wel op zijn 
plaats.

Dat de SDAP het moeilijk had in de jaren 
dertig staat buiten kijf. De verdeeldheid 
die de partij ook daarvóór al kende leek 
haar in dit tijdvak op te zullen breken. 
Echte revolutionairen had de partij niet 
meer in zijn gelederen. Die waren voor 
een deel al opgestapt toen in 1909 een 
radicale groepering bedankte en de partij 
oprichtte die later de communistische 
partij van Nederland zou worden. Toch 

was het marxistisch gedachtengoed niet 
totaal overboord gezet, en het was juist 
die traditie die ervan uitging dat het 
kapitalisme in een overgangsfase ver
keerde en dat de arbeidersbeweging niet 
anders dan groeien kon. Ook de katho
lieke arbeiders zouden wel op tijd het 
licht zien en thuiskomen in de partij die 
als enige hun klassebelangen kon verde
digen. De crisis van 1929 leek inderdaad 
het einde van het kapitalisme in te lui
den, maar hoe langer zij voortduurde, 
hoe minder de partij er een antwoord op 
wist. Jonge economen als de latere 
Nobelprijswinnaar Jan Tinbergen be
pleitten een actieve crisispolitiek maar 
vonden bij de partijgenoten weinig ge
hoor. Toen dan ook in Duitsland nog 
eens bleek dat de middengroepen niet 
zozeer verdwenen maar zich massaal 
achter Hitler leken te scharen, waren de 
socialisten het spoor geheel bijster.
De verkiezingsnederlaag van 1933 kon 
onder die omstandigheden niet anders 
dan een aansporing tot vernieuwing zijn. 
Maar in welke richting? Dat was de grote 
vraag. In de praktijk was gebleken dat de 
partij geen echt eigen antwoord had op 
de bezuinigingspolitiek van de regering. 
En kon zij wel volhouden om zich uit
sluitend op de arbeidersklasse te richten, 
of moest verbreding gezocht worden in 
de richting van een volkspartij, met alle 
gematigde standpunten en de twijfelloze 
omarming van de parlementaire demo
cratie van dien? Buiten de SDAP was het 
wantrouwen jegens de socialisten sinds 
de mislukte revolutiepoging van Troel- 
stra in 1918, en de niet ondubbelzinnig 
afgewezen muiterij op het marineschip 
De Zeven Provinciën in de Indische 
wateren, begin ’33, nog altijd groot. Maar 
toen in 1932 een oppositionele linkse 
groep de partij verlaten had kreeg de 
partijleiding in ieder geval wel meer 
manouvreerruimte, meent Knegtmans. 
Niet dat dat meteen tot een ommezwaai 
leidde. De discussies na de nederlaag 
kregen geen duidelijke afsluiting; in de 
praktijk bleek de vernieuwing via de 
benoeming van bepaalde personen op 

sleutelposities te verlopen. Zo was de 
benoeming van Koos Vorrink tot partij
voorzitter een signaal dat een andere 
koers gevaren zou worden. Vorrink hing 
de lijn aan dat de partij haar beperkte 
focus op de sociaal-economische pro
blematiek moest laten varen en een bre
dere zedelijk-culturele kracht moest 
worden. Ook de oprichting van een 
wetenschappelijk bureau dat op termijn 
een nieuwe politiek zou formuleren in de 
vorm van het Plan van de Arbeid ( 1935) 
bleek nieuwe impulsen aan de partij te 
geven. Toen na diepgaande discussies 
ook nog de oude ontwapeningsleus ver
laten werd, de constitutionele monarchie 
werd aanvaard en de parlementaire 
democratie, voorheen slechts als stadium 
in de machtsstrijd van het proletariaat 
gezien, op haar eigen merites werd 
gewaardeerd, was het aanpassingspro
ces aan de ‘burgerlijke’ politieke ver
houdingen een feit. In 1939 kwam einde
lijk de beloning: opname van twee mi
nisters van sociaaldemocratische huize 
in het kabinet, de SDAP had voor de 
natie gekozen. Maar, betoogt Knegtmans, 
daarmee was de interne partijdiscussie 
over de vraag wat het socialisme te bete
kenen had, allerminst verstomd. “Het 
socialisme zal religieus zijn, of het zal 
niet zijn”, was de leus van Banning. Pas 
na de oorlog werd het debat beslecht met 
de oprichting van de Partij van de Ar
beid. Hoewel Banning daar een belang
rijke rol in speelde heeft hij het op één 
punt ongetwijfeld verloren: de PvdA is 
gewoon een seculiere partij geworden.

Wammes Bos

Gebouwen verliezen bijnaam
Ooit hebben we in de Bouillonstraat twee heren in een regenjas gezien (de een 
was collegevoorzitter, de ander rector magnificus), die op een natte zaterdag
ochtend ieder op een laddertje klommen en toen ze boven waren een doek van 
de muur trokken. Beneden stond de fotograaf van De Limburger te wachten op 
het historische moment. Er kwam een groot bord te voorschijn met de tekst 
“Rijksuniversiteit Limburg-Aajd Goevememint”. De naam misstond niet tus
sen “De Tribunal”, “De Preuverij”, “Ma van Sloen” en “De ouw klok”. Alleen 
was het gebouw dat die dag gedoopt werd geen café, maar het nieuwe bestuurs
gebouw van de universiteit.
Achteraf werd het gebouw toch maar “Oud Gouvernement” genoemd, maar de 
neiging om voor iedere nieuwe universitaire locatie een passende naam te 
bedenken is nooit verdwenen. Met alle gevolgen van dien. Wie weet nu het 
Nevenhuis, het Groene Kruisgebouw of het Commandantshuis te vinden? 
Zeker nu de universiteit over 27 gebouwen verspreid is, kan niemand de namen 
uit elkaar houden. Er zijn al huilende studenten gesignaleerd bij het Groene 
Kruisgebouw in Sittard of het ZZL-gebouw in Scham, dolende bezoekers die 
gek worden van het vragen naar het Kennedy-Huis, overspannen postbodes die 
niet meer weten waar ze hun papieren brieven voor het Van Kleefcentrum 
moeten bestellen en wanhopige bloemisten die na een dag zoeken hun verwelk
te boeketje fresia’s eindelijk in het Hoofdgebouw hebben kunnen afleveren, 
waar de jonge dokter zes uur eerder zijn bul heeft mogen ontvangen. Niets is 
verwarrender dan bijnamen te geven aan gebouwen die al lang een maam 
hebben, zij het dat die wat prozaisch kan klinken, bijvoorbeeld Tongersestraat 
53, Bouillonstraat 3 of Abtstraat 4.
Het College van Bestuur heeft deze week besloten alle bijnamen te schrappen 
en het gewone adres van ieder gebouw als benaming aan te houden. Het 
gebouw aan de Prins Bisschopsingel 22, dat 28 juni officieel in gebruik 
genomen wordt, heeft voor het college de deur dichtgedaan. De bewoners, de 
vakgroepen Beleidswetenschappen en Economie van de Gezondheidszorg, 
hadden nog zo hun best gedaan om te voorkomen dat hun huis naar de 
oorspronkelijke bestemming genoemd zou worden: gereformeerd weeshuis. 
Daarom hadden zij er Kennedy-huis van willen maken.
Alleen wanneer een gebouw een historisch bepaalde naam heeft (Bonnefanten 
of Nieuwenhof) mag die naam nog naast het postadres gebuikt worden, heeft 
het college van bestuur besloten. De enige uitzondering is het gebouw waar het 
college zelf zit. Dat heet voortaan “Bestuursgebouw”.

Jacques Herraets

VALKENBURG AAN DE GEUL 
TE KOOP

Uniek en zeer landelijk, a.d. rand van Valkenburg gelegen 
vrijstaande patio-bungalow

met vrij uitzicht over Geuldal;vrijliggende garage en berging; 
goed aangelegde tuin.

Indeling: o.a. royale vide hal, toilet, L-vormige woonkam. 
-46 m2- met open haardpartij, studieruimte -12 m2- aansluitend 
a.d. woonkam., dichte keuken, bijkeuken, badkam. en 4 sl.kam- 
waarvan 3 gelijkvloers; sousterrain 1 sl.kam/werkkam. en C.V. 

ruimte; betegelde patio -30 m2- met open haard; 
veel privacy; perceelopp. 865 m2.

Aanvaarding in overleg. Verdere informatie 
tel: 04406-15010 /13246 /12622.
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Braams (VVD): "Het gaat om de discussie"

PVDA EN CDA VOELEN WEINIG VOOR 
’ELITAIRE 'PLANNEN VAN WD

Eén landelijke topuniversiteit voor heel Nederland, zo stelt de VVD voor in haar 
concept-verkiezingsprogramma. Dit Harvard in de polder is één van de weinige 
opvallende punten uit de programma’s van de drie grote partijen. De liberale visie op 
het hoger onderwijs wordt steeds scherper gekleurd door de bekende leuze dat 
prestaties beloond moeten worden. Ook een selectie van studenten aan de poort van 
de universiteiten is bespreekbaar. PvdA en CDA moeten overigens niets hebben van 
zulke ‘elitaire’ plannetjes. Over enkele grote lijnen zijn de partijen het wel eens: 
studenten moeten nog veel sneller afstuderen, de tweede fase moet eindelijk eens 
van de grond komen en de universiteiten moeten duidelijker kiezen voor hun 
toponderzoek, zo blijkt uit de verkiezingsprogramma’s.

‘Ik ben nog steeds een voorstander van 
hoger onderwijs voor velen. Maar het is 
de vraag of die velen naar de traditionele 
universiteit moeten gaan. Je kunt ook 
denken aan een brede, minder diepgaan
de vorm van hoger onderwijs’, zegt dr. 
R. Braams, onderwijsspecialist van de 
VVD.
Het concept-verkiezingsprogramma van 
de liberalen spreekt duidelijke taal. De 
universiteiten waren ooit een stimule
rende ontmoetingsplaats van weten
schappelijk onderzoek en onderwijs, 
maar bieden tegenwoordig weinig meer 
dan veredeld hoger beroepsonderwijs. 
Dat moet veranderen: de universiteiten 
moeten dé beste studenten kunnen selec
teren, de rest kan in het hoger beroepson
derwijs terecht. Deze opvatting is illu
stratief voor het programma van de libe
ralen op hoger onderwijs-gebied. Ter
wijl PvdA en CDA tamelijk summier en 
vaag blijven, kiest de VVD een duidelij
ker positie. Het hoger onderwijs wordt 
benaderd met de bekende liberale slogan 
dat prestaties beloond moeten worden. 
‘Verscherping van de toelatingseisen lijkt 
mij de enige mogelijkheid om de kwali
teit van het wetenschappelijk onderwijs 
te verhogen, bij de verzwakte eindexa- 
meneisen die je tegenwoordig hebt. Die 
selectie zie je ook bij buitenlandse uni
versiteiten. En iemand die aan het hbo is 
afgestudeerd, kan altijd nog doorstro
men naar de universiteit. Maar dan heeft 
hij in elk geval gedemonstreerd dat hij de 
juiste studiehabitus heeft’, aldus Braams. 
Braams benadrukt dat het V VD-program- 
ma geen kant-en-klare maatregelen bevat. 
Selectie kan op talloze manieren worden 
uitgewerkt. Een botte toegangsselectie 
‘aan de poort’ van de universiteiten is 
alleen voor de VVD aanvaardbaar. Maar 
Braams oppert ook de mogelijkheid van 
selectie na één jaar. De universiteit zou 
dan alleen weggelegd zijn voor studen
ten mét wetenschappelijk talent en be
langstelling. De rest zou verwezen kun
nen worden naar de hogescholen.

Voucher-systeem

Ook PvdA-onderwijsspecialist Jacq. 
hallage voelt wel voor zo’n verscherpte 
Propedeuse. In'tegenstelling tot de VVD 
*s de PvdA echter geen voorstander van 
scherpe scheiding tussen universiteiten 
®n hogescholen. Via een voucher-sys- 
teem zouden studenten hun onderwijs 
deels op de universiteit, deels aan een 
hogeschool kunnen volgen, zo oppert 
hallage.
Het meest kritisch over een scherpere 
selectie van studenten is CDA-onder- 
Wijsspecialist dr. A. Lansink. Volgens 
hem is de ‘voorspellende waarde’ van 
allerlei toelatingseisen in het begin van 
de studie gering. ‘Je ziet dat sommige 

mensen in het begin veel moeilijkheden 
hebben, maar later toch nog goed terecht 
komen’, zegt hij. ‘Ik ben daar zelf ook 
een voorbeeld van. Uiteindelijk heb ik 
mijn studie met een doctorstitel afgeslo
ten, maar als ik na één jaar op mijn 
cijferlijst plus het advies van de studen
tendecaan beoordeeld zou zijn....’

Over de versterking van de tweede fase 
zijn de onderwijsspecialisten het wel met 
elkaar eens. De assistent-in- opleiding 
zou veel meer begeleiding en onderwijs 
moeten krijgen. De PvdA wil daar vijftig 
miljoen gulden extra voor uittrekken, de 
VVD. is ‘terughoudend over extra geld 
voor het ministerie van onderwijs. Ik kan 
me voorstellen datje ook geld vindt door 
andere prioriteiten te stellen’, zegt 
Braams.

Studieduur

Overeenstemming is er ook over een 
ander punt: studenten moeten in de jaren 
negentig sneller gaan studeren. De stu
dieduur moet veel dichter bij de officiële 
cursusduur van vier jaar liggen dan nu 
het geval is. ‘ Nederlandse studenten doen 
nogal lang over hun studie, dat is een 
duidelijk knelpunt’, vindt Braams. ‘Bij 
vacatures waarop mensen uit verschil
lende landen solliciteren, hoor je de leden 
van zo’n selectiecommissie vaak zeg
gen: waarom zijn de Nederlandse acade
mici veel ouder, terwijl ze helemaal niet 
méér weten? Als de Europese grenzen 
open gaan, moeten we niet in een achter
standssituatie verkeren’.
Volgens Lansink is de studiefinancie
ring een middel om snel studeren te 
stimuleren. ‘Daar zijn een heleboel 
mogelijkheden voor. Je zou bijvoorbeeld 

Wallage: "Een topuniversiteit? Ik heb altijd het idee dat de VVD'ers 
denken dat hun kinderen daar naar toe gaan" 
(foto Bram de Hollander)

iemand eerst vier jaar ‘gewone’ studiefi
nanciering kunnen geven. Als hij daarna 
nog verder wil studeren, zou hij recht 
hebben op nog eens vier jaar tegen min
der gunstige voorwaarden. Of je kunt 
een bonus-malus systeem bedenken, 
waarbij het studietempo beloond of 
bestraft wordt’. Lansink gelooft niet dat 
het beurzenstelsel volledig onafhanke
lijk zal worden van het ouderlijk inko
men, zoals de PvdA heeft voorgesteld. 
Die ouderonafhankelijkheid zou het stel
sel veel eenvoudiger, maar ook veel 
duurder maken. De overheid zou im
mers veel meer aanvullende beurzen 
moeten verstrekken. ‘Dat is volgens ons 
onbetaalbaar. Het zou misschien een 
beetje dichterbij kunnen komen als de

Lansink: studietempo 
stimuleren door middel van 
studiefinanciering 
(foto Klaas Koppe)

privatisering van de studieleningen 
doorgaat, waar de commissie Van der 
Zwan nu op studeert. Maar het is voor 
ons geen uitgangspunt. Het huidige sys
teem doet ook recht aan de gespreide 
verantwoordelijkheid van overheid, 
ouders en studenten, die ieder een deel 
van de kosten voor hun rekening ne
men’.

Uitkeringen

Te verwachten valt overigens dat het 
gehele beurzenstelsel in de jaren negen
tig op de helling gaat. De invoering van 
een voucher-systeem, gesteund door 
PvdA en VVD, betekent bijvoorbeeld 
dat de studiefinanciering niet meer per 
collegejaar kan worden toegekend. 
Bovendien studeert het ministerie van 
onderwijs op een integratie van beurzen
stelsel en sociale uitkeringen. Ook daar 
is een meerderheid van de Kamer wel 
voor te vinden. ‘Het idee datje óf werkt 
óf studeert óf een leer-arbeidsovereen- 
komst hebt, spreekt me sterk aan’, zegt 
PvdA’er Wallage. ‘Als werkloze kun je 
dus niet meer zo maar thuis blijven zit
ten. Maar ik moet nog zien hoe de over
heid zo’n maatregel vorm zal geven, dat 
krijg je niet een, twee, drie voor elkaar. 
Wantje bent dan verplicht om veel meer 
scholingsmogelijkheden aan te bieden 
en er zal veel meer gebruik gemaakt 
moeten worden van leer- arbeidsove
reenkomsten’.

Topuniversiteit

In de verkiezingsprogramma’s staat het 
hoger onderwijs verdekt opgesteld tus
sen het milieu, de criminaliteit en de 
sociale uitkeringen. Het is duidelijk geen 
onderwerp waar je mee scoort als toe
komstige regeringspartij. Eigenlijk doet 
alleen de VVD enkele opmerkelijke uit
spraken, waarvan het pleidooi voor een 
nationale topuniversiteit de meeste aan
dacht trekt.
‘Een topuniversiteit? Ik heb altijd het 
idee dat VVD’ers denken dat hun kinde
ren daar heen gaan. Het VVD-verkie- 
zingsprogramma vertoont toch duidelij
ke elitaire denktrekken’, merkt Wallage 
op. Het VVD-idee voor een nationaal 
‘centre of excellence’ is één van de 
weinige echt opvallende punten in de 
concept- verkiezingsprogramma’s van 
de grote partijen. Wallage noemt het een 
‘onzinnig idee’: ‘De Nederlandse uni
versiteiten zijn groot en breed. Elke 
universiteit heeft hele goede onderdelen, 
maar ook veel minder sterke stukken’.
Het lijkt Wallage onmogelijk om uit 
deze lappendeken een topuniversiteit uit 
de grond te stampen. ‘Bovendien vind ik 
het getuigen van een statisch beeld van 
de universiteiten. Wat nu heel goed is, 
kan over vijf jaar weinig meer beteke
nen’.
Niet duidelijk is wat de VVD nu precies 
voor ogen staat. Een nieuwe instelling 
van Oxbridge-niveau, gevestigd in Nieu- 
wegein of Lelystad? Of zou de Leidse 
universiteit eindelijk haar droom van 
excellentie kunnen waarmaken? VVD- 
onderwijsspecialist Braams relativeert 
het concept- verkiezingsprogramma van 
zijn partij. ‘Een echte topuniversiteit zie 
ik in Nederland nog nietzo snel ontstaan. 
Het gaat erom dat er discussie over dit 
onderwerp gevoerd wordt’, aldus 
Braams.
Zelf denkt hij eerder aan de versterking 
van universitaire zwaartepunten: elke 
universiteit heeft wel onderdelen die 
excellent zijn. Gekoppeld aan een goede 
tweede fase-opleiding zou iedere instel
ling dus een stukje topuniversiteit in huis 
kunnen halen.
Het spectaculaire idee van een ‘Grande 

école’ in de polder wordt daarmee terug
gebracht tot meer Nederlandse propor
ties. Bovendien laat Braam zich voor
zichtig üit over de uitwerking. De over
heid moet zich terughoudend opstellen 
en geen zwaartepunten aanwijzen. Dat is 
veel meer een taak van kwaliteitsbevor- 
derende instanties als de Nederlandse 
organisatie voor Wetenschappelijk 
Onderzoek (NWO) en de Koninklijke 
Nederlandse Akademie van Wetenschap
pen (KNAW). Braams voelt echter wei
nig voor een forse overboeking van uni
versitair geld naar NWO, zoals NWO- 
voorzitter Borgman bepleit heeft. On
derzoek Uiteindelijk bestaat er vrij 
weinig verschil van opvatting tussen 
VVD, CDA en PvdA over het onder
zoeksbeleid. Ook Lansink en Wallage 
pleiten voor versterking van zwaarte
punten. In principe moet dat aan de uni
versiteiten worden overgelaten, maar ‘de 
overheid heeft er instrumenten voor: de 
tweede geldstroom (NWO en KNAW, 
pg), de voorwaardelijke financiering en 
de missiebudgetten’, aldus Lansink. 
Wallage vindt wel dat de universiteiten 
continu beoordeeld moeten worden op 
‘macro-doelmatigheid’. ‘Deinstellingen 
moeten hun onderzoeksactiviteiten bun
delen. Er moeten netwerken komen, 
waarbij de verschillende taken verdeeld 
zijn. Als de universiteiten daarin tekort 
schieten, moet de overheid op een gege
ven moment ingrijpen’.

Meer geld

De drie grote partijen zijn alle tegen 
forse bezuinigingen in het hoger onder
wijs. Dat er veel méér geld voor de 
universiteiten vrijkomt, is echter onwaar
schijnlijk. De Vereniging van Samen
werkende Nederlandse Universiteiten 
(VSNU) pleitte hiervoor in een op 25 
mei verschenen pamflet onder de titel 
‘Investeren in de universiteiten is inves
teren in de toekomst’. Daarin werd onder 
meer betoogd dat Nederland te weinig 
geld steekt in het wetenschappelijk 
onderwijs. Hierdoor dreigt ons land een 
achterstand op te lopen ten opzichte van 
het buitenland. Gezien het enorme be
lang van ‘human capital’ en grensver
leggend onderzoek voor de economie is 
dat een ontoelaatbare zaak, aldus de 
VSNU.
‘Het is wel een sympathiek stuk’, merkt 
VVD’er Braams op. Maar hij vraagt zich 
af of iedere cent extra aan de universitei
ten wel voor hoogwaardig onderwijs en 
onderzoek gebruikt wordt. ‘Ik denk niet 
dat de VSNU veel greep heeft op de 
besteding van de budgetten. Uit onder
zoek, bijvoorbeeld naar de taakverde- 
lingsoperatie TVC, is gebleken dat be
zuinigingen op heel andere plaatsen te
recht kwamen dan was afgesproken. 
Hetzelfde geldt ook voor extra geld, dat 
kan heel diffuus besteed worden. Mis
schien stellen de universiteiten er wel 
extra personeel op hun bureau’s voor 
aan’.
‘Het zou eventueel kunnen dat we moe
ten zeggen: gelet op de ontwikkelingen 
in het buitenland hebben de universitei
ten meer geld nodig. Voorlopig zou ik er 
dan meer voor voelen dat geld via NWO 
te verspreiden dan zomaar aan de univer
siteit te geven. Want NWO bewaakt niet 
alleen de kwaliteit, maar ook het doel 
waaraan het geld wordt besteed.’

Jos Dohmen
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Vrijwel elke medische faculteit werkt tegenwoordig 
wel met een of andere vorm van vaardigheidsonder- 
wijs. Beleidswetenschappen aan de Katholieke Uni- 
versiteit Nijmegen en Personeelswetenschappen aan 
de Katholieke Universiteit Brabant zijn voorzichtig 
bezig met het invoeren van PGO. Maar het zijn toch 
vooral HBO-instellingen die op grote schaal met PGO 
experimenteren. Door Spranken van de Heerlense 
‘vroedvrouwenschool’ acht het PGO-model dan ook 
vooral geschikt voor het op de beroepspraktijk toeges
neden HBO-onderwijs, maar minder bruikbaar bij het 
verwerven van wetenschappelijke kennis. Herman 
van den Bosch van de Nijmeegse School voor Beleids
wetenschappen daarentegen vindt het PGO juist bij 
uitstek geschikt voor het universitaire onderwijs, “want 
wat is er nou wetenschappelijker dan dat je in de 
opleiding al imiteert hoe afgestudeerde wetenschap
pers te werk gaan”. Wel moet er volgens hem voor 
worden gewaakt, dat studenten niet blijven steken op 
het niveau van de pragmatiek:
“Als studenten het probleem onder de opperv lakte niet 
signaleren, bestaat inderdaad het gevaar dat het we
tenschappelijk aspect van de opleiding verloren gaat. 
Maar hoe wetenschappelijk is het om driehonderd 
mensen in een collegezaal te zetten, waar een heer een 
verhaal vertelt. Voor mij is het Überhaupt de vraag of 
je jongeren van achttien tot vijfentwintig jaar een 
wetenschappelijke opleiding kunt geven. Ik tendeer er 
zelf naar dat sommige delen van het hoger beroepson
derwijs en de universiteiten gaan integreren tot iets 
watje wetenschappelijk beroepsonderwijs kunt noe
men. In de tweede fase zou je dan naar Amerikaans 
model ‘graduate’-programma’s krijgen.”

Begaanbare paden en sluipwegen
Er zijn grofweg twee paden te onderscheiden waar
langs PGO wordt ingevoerd. Nieuwe instellingen 
volgen de meest begaanbare weg, omdat het model 
daar niet hoeft te concurreren met bestaande verwach
tingspatronen en een bestaand curriculum. Het perso
neel kan bovendien geselecteerd worden uit relatief 
onervaren mensen, die nog openstaan voor het onbe
kende onderwijsmodel.
Bestaande instellingen die willen overschakelen op 
probleemgestuurd onderwijs, hebben het veel moeilij
ken In het merendeel van de interviews kwamen 
dezelfde wanklanken naar boven. De student mist 
structuur, heeft liever college “omdat je daar tenmin
ste iets leert”, vindt het tijdverspilling om zelf litera
tuur te zoeken of baalt omdat hij in een duffe groep zit 
De docent voelt zich “een hopman die met een groep 
ongeïnteresseerde padvinders op-stap gaat”, gelooft 
niet dat de student genoeg leert, denkt het zelf allemaal 
veel beter te kunnen uitleggen en grijpt langs sluipwe
gen naar de vertrouwde klassieke collegevorm. Hij 
wenst kortom zijn controle op het leerproces niet over 
te dragen.

Elk instituut dat ik de afgelopen weken heb bezocht 
stuurt of stuurde zijn tutoren voor een of meerdere 
korte trainingen naar Maastricht. Daar krijgen ze 
onder andere een inleiding in de uitgangspunten van 
het PGO en leren ze oefenen met de Zevensprong. 
Willem de Grave (vakgroep Onderwijsontwikkeling 
& Onderwijsresearch) is één van trainers:
“Docenten komen meestal omdat ze gestuurd worden 
en hebben vaak gerede twijfels over de effectiviteit. 
Bovendien gaat het in meerderheid om ervaren mens
en, die jarenlang op hun eigen manier hebben lesgege
ven en nu plotseling moeten omschakelen. Ik stimu
leer altijd enorm dat ze hun kritiek naar voren brengen, 
zodat de groep erover kan discussiëren. Het is heel 
belangrijk om niet in een defensieve houding te gera
ken, maar in een open sfeer te praten over de proble
mendie we tegenkomen. Vaak weet men volstrekt niet 
wat PGO inhoudt en schopt men er vreselijk grof tege
naan. Dus probeer ik uit te leggen waarom we zo 
moeilijk doen met onderwijsgroepen, als het ook 
gemakkelijk kan. Na afloop gaan die docenten toch 
genuanceerder naar huis.”

Tijdens mijn rondgang langs de diverse instituten, 
werden de Maastrichtse wortels nergens verhuld. Wel 
werd het PGO zonder uitzondering aangepast aan de 
kenmerken en beperkingen van de eigen opleiding. 
Onderstaande profielschetsen geven een impressie 
van probleemgestuurde verpleegkunde, verloskunde, 
koken, beleid en industrieel ontwerpen.

De verpleegkundige vertaalslag
De Hogeschool Eindhoven is een van de grootste 
HBO-instellingen in Nederland, met ruim dertig ver
schillende studierichtingen. ‘Logopedie’ en ‘Radio
therapie’ zijn er -nog niet zo lang geleden- met PGO 
begonnen. De verpleegkundige opleiding (HBO-V, 
150 eerstejaars) daarentegen is een echte oudgedien

de, die na Maastricht waarschijnlijk als tweede Neder
landse onderwijsinstelling PGO op grote schaal in
voerde. Een van de initiatiefnemers destijds was docent 
geneeskunde Matthieu Berenbroek:
“Onze motieven waren aanvankelijk niet zo idealis
tisch. Het vak geneeskunde telde vroeger op school 
niet erg mee omdat we klassikaal les gaven, terwijl de 
meeste onderwijsactiviteiten in groepjes plaatsvon
den. Samen met een collega ben ik toen in 1980 
begonnen met kleinere groepen, waarin we alle medi
sche vakken integreerden. Maar de ‘nabesprekingen’ 
werden na verloop van tijd toch weer hoorcolleges. In 
maart ’81 mochten we toen naar een studiedag in 
Maastricht en daar vonden we de onderwijskundige 
onderbouwing voor onze experimenten. Binnen drie 
maanden had de hele school besloten om op PGO over 
te gaan. Eerst als proef bij geneeskunde en voeding. 
Het tweede jaar kwam daar verpleegkunde bij, maar 
dat liep nogal problematisch. Docenten die eigenlijk 
niet mee wilden doen, ondermijnden de boel gigan
tisch.”

Toch schakelde de HBO-V na twee jaar experimente
ren en ondanks alle tegenwerking in het studiejaar 
1983/1984 helemaal over op PGO. Studenten hadden 
daarin een belangrijk aandeel. Zij stemden tijdens een 
aantal studiedagen massaal voor de nieuwe onder
wijsvorm.
Berenbroek: “Hun enthousiasme had zo’n enorme 
uitstraling, dat ook de staf uiteindelijk met een krappe 
meerderheid om ging. Maar er zijn altijd mensen 
gebleven, die van PGO verschoond willen worden. 
Die zijn telkens een jaar opgeschoven en zitten nu nog 
in het derde en vierde jaar.”

De HBO-V heeft het PGO niet zonder aanpassingen 
overgenomen. “Elke opleiding moet de vertaalslag 
naar de eigen situatie maken”, zegt eerstejaars coördi
nator Bertie Terra daarover.”
Bij die vertaalslag werd bijvoorbeeld de Maastrichtse 
zevensprong omgedoopt tot Einhovense achtbaan. De 
zevende stap (synthese en toetsing) werd daartoe 
gesplitst, om het ‘napraten' en ‘ feedback-geven’ méér 
te benadrukken.
Een tweede aanpassing betreft de groepswisseling, die 
aan de HBO-V alleen in het eerste jaar -en daar nog 
maar één keer- plaatsvindt.
Terra: “Het proces van samenwerken in de groep is 
voor verpleegkundigen niet alleen middel, maar ook 
doel. Er is vertrouwdheid nodig om openheid te schep
pen en eerlijk feedback te kunnen geven. Om dat te 
bereiken heb je tijd nodig en dat vind ik een belangrijk 
argument tegen voortdurende groepswisseling.”

PGO draait in Eindhoven inmiddels vijf jaar en het

Matthieu Berenbroek en Bertie Terra (Foto Franco Gori)

DE EXPORT VAN lEi
Het probleemgestuurde onderwijs raakt in de mode. Steeds meer instellingen of stuitingen 

bezoekersworkshops uit de beginjaren werden al een tijd geleden afgeschaft. TegenW<*9 vindt e 
onder andere contacten met enkele politiescholen, een belastingacademie, een vroedvrwschool 

al die contacten resulteren in weer een nieuwe toepassing van PGO ergens in het land. R Mig bli 
onderwijsinnovatie blijkt een complexe operatie en er zijn in ieder geval enthousiasten nc

eerste lustrum geeft aanleiding tot bezinning. Tot 
dusverre heeft kwaliteitsbewaking van de ingrediën
ten van het systeem nauwelijks plaatsgevonden, aldus 
Terra. Het gebrek aan visie begint zich te wreken: 
“Mensen dreigen de uitgangspunten van PGO over
boord te zetten. Er worden inmiddels al weer drie 
colleges per week gegeven. Taken en blokken worden 
veel te moeilijk gemaakt. De tijd is echt rijp voor 
didactische bezinning. Binnenkort is er een studiedag 
over een nieuw organisatiemodel, waarin we de on
derwijskundige kant veel zwaarder willen laten we
gen. Er komt een onderwijscoördinator en een taak
groep PGO, die zich gaan bezig houden met vragen als 
‘wat betekent de tutorrol’ of ‘hoe schrijf je goede 
taken’. De afstemming theorie-praktijk moet ook veel 
beter. Nu lopen studenten pas achter in het tweedejaar 
stage. Wij willen dat naar het eerste jaar verplaatsen, 
zodat mensen vanuit de praktijk gemotiveerd worden 
om naar de theorie te kijken.”
De grootste ‘bottleneck’ voor PGO vormt het toets- 
systeem. Tot dusverre wordt er gewerkt met summa- 
tieve bloktoetsen en een zogenaamde Inventaristoets 
naar wat studenten bestudeerd hebben. In de praktijk 
blijkt dit het tentamengerichte leren te bevorderen. 
Bovendien is de Inventaristoets steeds meer verwor
den tot een verzameling van bloktoetsvragen. Per 
september ’90 wil de HBO-V daarom in navolging 
van Maastricht alsnog de Voortgangstoets invoeren. 
De bloktoetsen zullen vanaf dat moment niet langer 
discriminerend zijn.
Terra: “Het huidige toetssysteem bekrachtigt niet dat 
studenten zelf extra literatuur gaan opzoeken en in de 
praktijk blijken ze dat ook nauwelijks te doen. Een 
bijkomend probleem is dat het studielandschap onvol
doende geoutilleerd is. Docenten beperken zich tot de 
literatuur die daar aanwezig is. Zo kom je in een cirkel 
terecht. Studenten weten precies wat de tutor van ze 
verwacht en gaan op de veilige kant zitten. Door het 
toetssysteem te veranderen schep je de voorwaarden 
om het hele onderwijsprogramma onder de loep te 
nemen.”

Niet buiten het wettelijk kader
De ‘vroedvrouwenschool’ in Heerlen experimenteert 
sinds het begin van dit studiejaar met PGO. De instel
ling, die vorig jaar haar vijfenzeventigjarig bestaan 
vierde, is vanaf de beginjaren gevestigd in de St. 
Elisabethkliniek. Dat pand lijkt meer op een klooster 
dan op een kraamkliniek annex -opleiding: vriendelij

ke laagbouw, lange stille gangen, een grote tuin en een 
weids uitzicht op het Limburgse heuvelland. De meeste 
toekomstige verloskundigen (24 eerstejaars in ’88) 
wonen er nog intem, overigens uit vrije keuze.
De exploitatie van al die ruimte is niet langer rendabel. 
Daarom moet er in de toekomst worden samenge
werkt met het St. Jozefziekenhuis uit Kerkrade. De 
verhuizing naar de gezamelijke nieuwbouw zal waar
schijnlijk over een aantal jaren plaatsvinden. Het 
proces van onderwijsvernieuwing in Heerlen werd 
min of meer door deze ontwikkeling in gang gezet. De 
beroepsgroep gaf al enige jaren aan dat het onderwijs 
niet langer paste bij de medische, technische en maat
schappelijke ontwikkeling. Als er dan toch gereorga- , 
niseerd moest worden, dan meteen goed.
Bovendien wordt ook op landelijk niveau erkend dat 
het huidige onderwijsprogramma modernisering 
behoeft. In ’87 werd door het ministerie van WVC 
(waaronder de vroedvrouwenscholen in Rotterdam, 
Amsterdam en Heerlen resorteren) een landelijke 
curriculum herzieningscommissie ingesteld. Die 
commissie werkt aan het opstellen van een nieuw 
leerplan, maar daar willen ze in Heerlen alvast op 
vooruitlopen door de vorm van het onderwijs aan te 
passen.

Sinds ’83 is er een samenwerkingsverband tussen de 
RL en de vroedvrouwenschool. Contacten tussen 
Heerlen en Maastricht zijn er in dat kader al geruime 
tijd, met name met de vakgroep Gynaecologie en het 
Skillslab. En Door Spranken, vanaf juni ’87 directeur 
Opleiding Eerstelijnszaken, werkte voordien als do
cent bij het Skillslab. Toch kwam de keuze voor PGO 
volgens haar niet als vanzelfsprekend tot stand: 
“Er heeft eerst uitvoerige discussie plaatsgevonden. 
Mensen van de werkgroep HBO-WO zijn voorlich
ting komen geven over verschillende onderwijsvor
men en het was eigenlijk voor het eerst dat er intensief 
gebruik werd gemaakt van dat formele orgaan. Aan
vankelijk was er ook zeker nogal wat weerstand van 
medewerkers om over te schakelen. Maar er waren 
hier een aantal verloskundigen die met het Maastricht
se systeem bekend waren, bijvoorbeeld omdat ze in 
het academisch ziekenhuis hadden gewerkt, en die 
zijn met veel inzet en idealisme te werk gegaan.”

Het vaardigheidsonderwijs hebben ze in Heerlen 
gedeeltelijk overgenomen. Datzelfde geldt voor de 
Voortgangstoets. Overigens wil men in de toekomst 
bij die toets wel een normatieve beoordeling hanteren. 
De score wordt dan dus niet meer vergeleken met het 
gemiddelde van de jaargroep, maar moet voldoen aan 
een bepaalde minimum-eis. Naast het werken in 
onverwijsgroepen heeft de Heerlense opleiding vast
gehouden aan bepaalde discipline-gebonden lesdelen 
en worden er nogal wat responsie-colleges gegeven. 
Dat heeft vooral te maken met het gegeven dat de 
opleiding inhoudelijk niet wil afwijken van het wette
lijk vastgestelde kader voor de verloskundige profes
sie. Spranken: “Het theoretische element voldeed in 
de oude methode bovendien prima, dus de noodzaak 
pm dat helemaal af te schaffen bestond niet.”

Schoffelen in je tuintje
Gastvrijheid loopt nadrukkelijk als grondmotief door 
het probleemgestuurde curriculum van de Hotel 
Management School Leeuwarden (de HMSL). Koken 
bijvoorbeeld geldt in theorie als ondergeschikt ele
ment van het programma. Bezoekers worden niette
min bij voorkeur onthaald met een uitgebreide lunch, | 
bereid door eerstejaars studenten die hun eerste prak
tijkstage in de kolossale keuken döorbrengen. En de 
studenten zelf vergaat het al evenmin slecht. Na het 
Engelstalige blok ‘management’ krijgen ze bijvoor
beeld een Engels ontbijt aangeboden. Onder-directeur 
Hans Otting ziet het voortdurende samenspel tussen 
theorie en praktijk als essentieel element van de school. 
Daarom is hij blij met het HBO-trainingscentrum,dat 
pal naast het praktijkgebouw staat. Het biedt hotelac-
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en zuidvrucht
of stichtingen komen in Maastricht hun licht opsteken over onderwijsvernieuwing. De 
‘gentffl'S vindt er alleen nog consultatie op verzoek plaats. In de afgelopen jaren waren er 
oedvrdnschool, een hotelschool en verschillende opleidingen in de gezondheidszorg. Niet 
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comodatie aan de cursisten en is door het ministerie 
formeel aangewezen als oefenterrein voor de studen
ten van de hotelschool.

De protestants-christelijke Hotel Management School 
bestaat pas twee jaar en heeft vanaf het begin gekozen 
voor PGO. Daarvoor is men niet meer bij Rijksuniver
siteit Limburg te rade gegaan. Hans Otting maakte 
voor het eerst kennis met het Maastrichtse systeem 
toen hij als onderwijskundige aan de Maastrichtse 
hotelschool was verbonden. Later werkte hij in een
zelfde functie bij de Academie Mens-Arbeid te De
venter, waar -wél met intensieve Maastrichtse bege
leiding- PGO werd geïntroduceerd. Die ervaring kwam 
hem in Leeuwarden van pas bij het opzetten van een 
probleemgestuurd curriculum. De leerlingen die na 
een strenge selectie worden toegelaten (dit studiejaar 
192, volgend jaar 312), krijgen ‘modulen’ voorge
schoteld over thema’s als gastvrijheid, management 
of organisatie. Vanaf 1990 komt daar gedurende het 
hele eerste jaar een blok studievaardigheden bij.
Otting: “Het vergt nogal wat training om een goede 
voorzitter te zijn, een fatsoenlijk verslag te schrijven 
of notulen en agenda’s te maken. Dat kunnen studen
ten zich niet in zes weken eigen maken.”

Helemaal zuiver in de leer zijn ze ook in Leeuwarden 
niet Net als in Maastricht hanteert men een Basisfilo
sofie, waarin het leren van de student centraal staat, 
maar daarvoor is PGO niet de enige geschikte werk
vorm. Er heerst volgens Otting “bewust geen taboe op 
hoor- en werkcolleges”. Dat heeft voor een deel prak
tische gronden. In het vierde jaar zullen veel studenten 
stage lopen bij een buitenlands hotel. Daarom moeten 
ze tenminste twee moderne talen uitstekend beheer
sen. Integratie met andere vakken -zoals in het eerder 
genoemde blok management- kan volgens Otting pas 
plaatsvinden na een gedegen basistraining in de be
treffende taal. Een praktische barrière vormt ook het 
studielandschap, dat nog onvoldoende is uitgerust om 
studenten geheel zelfstandig te laten werken. Daarom 
worden er nog steeds literatuurklappers gebruikt Maar 
Otting noemt ook meer principiële argumenten tegen 
het volledig afschaffen van klassieke werkvormen: 
“Er is zo’n enorme breuk tussen PGO en het voortge
zet onderwijs. Je kunt dan wel poneren dat de student 
actief moet leren en kennis vergaren, maar het is 
volgens mij toch heel aardig om de student iets aan te 
reiken. En daarnaast zie ik het als een kwestie van 
personeelsbeleid. Docenten -met name in het HBO- 
.zijn toch het onderwijs ingegaan omdat ze het fijn 
vinden om college te geven. Als ik een prima docent 
heb, vind ik dat die les moet geven, anders zetje zijn 
of haar capaciteiten verkeerd in en krijg je gefrustreer
de medewerkers.”
PGO moet volgens Otting geen dogma zijn, maar wel 
de dominante werkvorm blijven:
“Daarom moet er heel goed worden nagedacht over de 
mate waarin je colleges toestaat. Als er in een moduul 
problemen zijn, wordt de oplossing maar al te gauw 
gezocht in méér colleges. Ik vergelijk PGO graag met 
een tuintje, waarin een klein beetje onkruid -het klas
sieke onderwijs- opsteekt. Dat moet je onmiddelijk 
met de schoffel te lijf gaan, anders wordt je hele tuin 
door het onkruid overwoekerd. Eigenlijk ben ik hier 
voortdurend aan het schoffelen.”
Docenten worden in Leeuwarden speciaal geselec
teerd op hun motivatie voor PGO. Toch blijft het 
‘onkruid’ de kop opsteken. Otting geeft echter “geen 
enkele docent het recht zijn vak zo belangrijk te 
maken, dat het de studie kan ophouden. Bij de meeste 
opleidingen zie je dat een vak als bottleneck gaat 
werken. Ik zie niet in waarom studenten van een 
hotelschool hun studie moeten afbreken, omdat ze 
statistiek of wiskunde niet onder de knie krijgen. 
Bovendien geloof iemand na het propaedeuse toch het 
studiepad kiest, dat het meest aansluit bij de eigen 
capaciteiten.”

Van het Maastrichtse toetssysteem hebben ze in Leeu
warden alleen de juist/onjuist vragen bij de ‘rnoduul- 
toetsen’ overgenomen. Daarnaast wordt er van de 

studenten actieve participatie geëist en worden diver
se werkstukken beoordeeld. Een Voortgangstoets is 
volgens Otting voor het HBO financieel praktisch niet 
haalbaar, maar al evenmin noodzakelijk.
“Toen wij begonnen was onze eerstp invalshoek niet 
toetsing, maar onderwijs. Het hele toetsgebeuren wordt 
vreselijk overschat. Dat is pas h^t einde van het 
leerproces.”

Het bedreigde kasplantje
De Faculteit Beleidswetenschappen in Nijmegen 
bestaat pas een jaar en is het resultaat van een door 
bezuinigingen opgelegde fusie tussen een aantal stu
dierichtingen (Economie, Bestuurskunde, Politicolo
gie) en een faculteit (Geografie en Prehistorie). De 
nieuwe faculteit bestaat uit twee cycli. In de tweejari
ge onderbouw volgen alle studenten een vrijwel iden
tiek programma, daarna kiezen ze voor een van de 
afstudeerrichtingen. De eerste cyclus is in handen van 
een relatief onafhankelijk orgaan, de Universitaire 
School voor Beleidswetenschappen (USB). Herman 
van den Bosch, hoofd van het schoolbestuur, werd 
door zijn “bazen” in- het faculteitsbestuur geatten
deerd op het Maastrichtse systeem:
“Voor ons was van meet af aan duidelijk dat we een 
marktgerichte opleiding wilden, toegesneden op de 
beroepspraktijk. Het leek daarom een goed idee om 
een proces van onderwijsinnovatie in gang te zetten. 
Er is dan weinig fantasie voor nodig om in Maastricht 
te belanden. Je gaat daar kijken en raakt wel of niet 
gecharmeerd. Ik ben enkel om één reden gecharmeerd 
geraakt: het is een wetenschappelijke opleiding die 
tevens op de beroepspraktijk is gericht”
Van den Bosch heeft in het Nijmeegse universitaire 
klimaat “missiewerk” moeten verrichten om mensen 
van de voordelen van PGO te overtuigen, en “het is 
nog steeds een kasplantje dat door veel factoren wordt 
bedreigd”.
PGO wordt in Nijmegen nu nog beperkt tot één blok 
ter afsluiting van het eerste jaar en één blok bij 
aanvang van het tweedejaar. De kans dat de afstudeer
richtingen van de tweede cyclus ooit met PGO gaan 
werken, lijkt vooralsnog minimaal. Deze maand buigt 
de faculteit zich over een nota, waarin Van den Bosch 
plannen ontvouwt om in ieder geval gedurende het 
eerste anderhalf jaar een volledig PGO-systeem in te 
voeren. Het echte enthousiasme bij staf en studenten

Loet Polak (foto Franco Gori)

Door Spranken (foto Franco Gori)

moet nog ontwaken. Uit het schoolblad van de USB 
blijkt dat studenten bij voorkeur praten over gokrond- 
jes (brainstormen), studietuintjes (studielandschap) 
en toeters (tutors). Herman van den Bosch vertelt wat 
lacherig dat hij wel de Lenin van de PGO-ideologie 
wordt genoemd. Uit de onlangs gehouden eerste eva
luaties blijkt dat maar weinig mensen echt warm lopen 
voor PGO, dat een kleine groep fel tegen is, terwijl de 
grote meerderheid er tamelijk onverschillig of weife
lend tegenover staat. De komende maanden zullen die 
twijfelaars over de streep getrokken moeten worden, 
wil PGO een serieuze kans krijgen.

In Nijmegen willen ze in de toekomst méér werk 
maken van het toetsgebeuren. Van den Bosch vindt de 
vorm van de bloktoets een zwakke schakel in het 
Maastrichtse systeem. De feedback-functie van die 
toets moet versterkt worden en daarom is het beter om 
de meerkeuzevragen te vervangen door open vragen: 
“We willen studenten dwingen om hun redenering op 
papier te zetten, zodat tijdens de discussie in de groep 
ook fouten in die redenering worden opgespoord.” 
De bloktoets zal in de toekomst niet meer als selectie
middel fungeren. Die functie wordt overgenomen 
door het zogenaamde ‘logboek’. Hierin geeft de stu
dent een individueel verslag van alle activiteiten tij
dens een blok: het formuleren van de leerdoelen, een 

korte samenvatting van de bestudeerde literatuur, een 
weergave van de nabespreking van de taken, een 
‘persoonlijk’ antwoord op de probleemstelling. Het 
logboek gaat dus in feite goed werken in de groep 
belonen. Daarnaast kent Nijmegen overigens ook een 
aanwezigheidsplicht.

In haar eerste jaar mocht de Faculteit Beleidsweten
schappen vierhonderdvijfig eerstejaars begroeten, in 
september worden er al zeshonderd nieuwe studenten 
verwacht. Voor elke veertig studenten is er één wp- 

- plaats beschikbaar. Toch blijft PGO bij een dergelijke 
massaliteit haalbaar, meent Van den Bosch: 
“Natuurlijk heb ik gigantische hoeveelheden tutoren 
nodig, maar op papier valt dat allemaal best te doen. Ik 
heb bij mijn berekening zelfs geen aio’s hoeven in te 
calculeren. Aan de andere kant ben ik realist genoeg 
om te zien op welke enorme emotionele weerstanden 
tutorschappen bij sommige medewerkers stuiten. Voor 
één uur college kregen docenten vroeger tien uur 
voorbereiding. Dat was uiterst docentvriendelijk be
rekend, want effectief besteedde men veel minder tijd 
aan onderwijs. Nu zouden docenten in dezelfde tijd 
vijf tutorschappen moeten doen. Omdat je dat psycho
logisch niet kunt verkopen, zijn dat er maximaal vier 
geworden. Daarnaast werken we veel met goedkope 
student-assistenten en onderwijs-assistenten, profes
sionele tutors dus. Daarvan kun je er vijf aanstellen 
voor de prijs van één hoogleraar.”

Aantrekkelijk voor meisjes
In september beginnen ongeveer zestig studenten aan 
de Haagse Hogeschool met de nieuwe opleiding Indu
strieel Produkt Ontwerpen. Het is de eerste opleiding 
Industrieel Ontwerpen in het technisch HBO én de 
eerste opleiding in het technisch HBO die het Maa
strichtse systeem gaat toepassen. Op het papier van de 
wervingsfolders worden de regels van het systeem 
trouw gevolgd. Studenten zullen “vanaf de eerste dag 
vertrouwd raken met praktijksituaties”, worden “niet 
geconfronteerd met een reeks van vakken waarvan de 
samenhang voor hen dikwijls onduidelijk blijft” en 
krijgen “de leerstof aangereikt in de vorm van thema’s 
die relevant zijn voor het later uit te oefenen beroep”.

RL-medewerker Loet Polak (afkomstig van O&O, 
waar hij een dag per week blijft terugkomen) kreeg in 
Den Haag een functie als studierichtingsleider en 
projectmanager. In het technisch onderwijs ziet hij 
voor het PGO een mooie taak weggelegd:
“De technische sector is een heel apart wereldje, met 
veel frontaal onderwijs en een sterk vakgerichte cul
tuur. Ik denk dat technici daardoor veel theoretische 
weetjes in hun bagage hebben, maar die te weinig op 
praktijkproblemen kunnen toepassen. Ze missen 
bovendien vaak de sociale vaardigheden die bij team
work nuttig zijn. Als je erin slaagt om zulke mensen 
vanaf het begin van hun studie via taken naar de 
praktijk te laten kijken, zijn ze daar later ook veel beter 
op voorbereid. Je zou verder kunnen vermoeden dat 
technische scholen met PGO heel wat aantrekkelijker 
worden voor meisjes.”

Over het praktisch functioneren van de Haagse ont- 
werpers-opleiding valt voorlopig nog niets te melden. 
Momenteel werkt een team van vier mensen aan het 
programma dat in september aan de eerstejaars moet 
worden gepresenteerd. Veel nadruk komt te liggen op 
het vaardigheidsonderwijs.
“We hebben een aantal zeer praktische blokken, bij
voorbeeld grafische vaardigheden of technisch teke
nen, waar studenten werkstukken maken. Van die 
verschillende werkstukken stellen ze een presentatie- 
map samen en die wordt vervolgens beoordeeld. In 
Maastricht kijken ze bij het vaardighedenonderwijs 
naar het proces, ik vind dat wij ons best over het 
product mogen uitspreken. Je moet dat product dan 
wel door meerdere mensen laten beoordelen en van te 
voren heel duidelijk maken welke criteria je hanteert, 
zodat er toch sprake is van intersubjectiviteit.”
Met de Voortgangstoets zullen de Haagse ontwerpers 
voorlopig in ieder geval geen kennis maken.
Polak: “Dat is vooral een kwestie van prioriteiten. 
Industrieel ontwerpen is een tamelijk nieuw vak en nu 
valt nog moeilijk te zeggen hoe het eindprofiel van de 
afgestudeerden eruit zal zien. Dat maakt het heel 
moeilijk en tijdrovend om een behoorlijk aantal toets- 
items op tafel te krijgen. Bovendien zijn mijn mensen 
op dit moment heel pragmatisch bezig met het opzet
ten van blokken. Dan wil ik ze niet verwarren door ze 
leuke items voor afgestudeerden te laten verzinnen. 
Dus zeker in de beginfase gaan we met summatieve 
bloktoetsen werken, omdat dat het meest praktische 
is.”

Emely Nobis



GOEDE 
SCRIPTIE GEMAAKT?

DAN VERBREEDT 
EQUITY & LAW JE HORIZON.

Doe eens iets méér met je afstu
deerscriptie! En ding mee naar de 
Equity St Law Studieprij s. Want j e kunt 
er een fantastische summercourse aan 
een buitenlandse universiteit of hoge
school mee winnen. Of een aanzienlijk 
geldbedrag, dat je vrij mag besteden.

Wat zijn de voorwaarden? Je 
moet studeren aan een instelling voor 
wetenschappelijk onderwijs, HBO of 
NIVRA en niet ouder zijn dan 29 jaar. 
Daarnaast moet je scriptie een vraag
stuk behandelen dat toepasbaar is in de 
praktijk van de financiële dienstverle
ning. Je kunt dus erg veel kanten op. 
Want financiële dienstverlening omvat 
alle dienstverlenende activiteiten, die 
op professionele basis door personen/ 
organisaties worden verricht en direct 
en/of indirect met financiële trans
acties te maken hebben.

Wil je meer weten over hoe je 
kunt meedingen naar de Equity & Law 
Studieprijs? Vraag dan snel de folder en 
een aanmeldingsformulier aan bij: 
Equity & Law 
Levensverzekeringen 
Afdeling Opleidingen 
t.a.v. Mevrouw C.M. Ankersmit
Postbus 997
2501 CZ ’s-Gravenhage
Telefoonnummer: 
070-423250.

Equity & Law Levensverzekeringen maakt deel uit van het Engelse concern Equity & Law Life Assurance Society plc en is in 1971 te 
’s-Gravenhage opgericht. Met het instellen van deze studieprijs wil Equity &cLaw het onderzoek op het brede terrein van de financiële 
dienstverlening bevorderen.
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Hoogleraarsbenoemingen

Het College van Bestuur heeft tot hoog
leraar benoemd:
- prof.dr. W. Molle, hoogleraar Algeme
ne Economie, in het bijzonder Europese 
Integratie Economie, bij de FdEW per 1 
juni
- dr. F. Ramaekers, hoogleraar Molecu
laire Celbiologie bij de FdG per 1 juni
- prof.mr. F. Stroink, hoogleraar in het 
Recht, in het bijzonder het Staats- en 
Bestuursrecht, bij de FdR per 1 augustus
- mr. G. van Maanen, hoogleraar in het 
Recht, in het bijzonder het Privaatrecht, 
bij de FdR per 1 september.

Promotie drs. G.A. Pfann

Op vrijdag 16 juni promoveert drs. G. 
Pfann (vakgroep Kwantitatieve Econo
mie) om 14.00 uur in de Aula, TS53. 
Titel van zijn proefschrift is ‘Stochastic 
adjustment models of labour demand’.

i Promotor is prof.dr. F. Palm.
I Het proefschrift van drs. Pfann is empi- 

risch-econometrisch van aard en levert 
een bijdrage aan de verklaring van de 
vraag naar geschoolde en ongeschoolde 
arbeid op ondernemingsniveau en be- 
drijfstakniveau.
Bij het modelleren van de vraag naar 
arbeid staan de theorieën centraal over 
beslissen onder onzekerheid in een dy
namische context, waarbij expliciet re
kening gehouden wordt met de aanpas- 
singskosten veroorzaakt door uitbreiding 
of inkrimping van de werkgelegenheid 
en de kapitaalgoederenvoorraad.
Drs. Pfann introduceert onder meer een 
methode om het verschil te meten tussen 
de kosten van uitbreiding en de kosten 
van inkrimping van werkgelegenheid. 
Toepassing van deze methode werpt een 
nieuw licht op de discussie over de one
venwichtige ontwikkeling van werkge
legenheid tussen de twee onderscheiden 
categorieën arbeid.

Promotie drs. L. van Haarlem

‘Gla-containing proteins with a poten
tial importance for cardiovascular disea-

RL-AGENDA

16-06 Promotie G. Pfann, Stochastic adjust
ment models of labour demand, promotor: 
Prof.dr. F. Palm, Aula, TS53,14 uur, info: tel. 
887141/7210.

16-06 Promotie L. van Haarlem, Gla-contai
ning proteins with a potential importance for 
cardio vascular diseases, promotor: prof.dr. 
H. Hemker, Aula, TS53, 16 uur, info: tel. 
887141/7210.

22- 06 Promotie J. Debets, Studies on tumor 
necrosis factor, promotor: prof.dr. G. Koot- 
Stra, Aula, TS53, 14 uur, info: tel. 887141/ 
7210.

' 23-06 Promotie H. Scheres, Immunocyto
chemical and radiochemical determination 
of steroid receptors in breast cancer, promo
tor: prof.dr. F. Bosman, Aula, TS53; 14 uur, 
info: tel. 887141/7210.

23- 06 Promotie F. Thuijsman, Optimality 
and equilibria in stochastic games, promoto- 

ses’ is de titel van het proefschrift van 
drs. L. van Haarlem (vakgroep Bioche
mie). Hij promoveert op vrijdag 16 juni 
om 16.00 uur in de Aula, TS53. Promo
tor is prof.dr. H. Hemker.
Drs. Van Haarlem heeft zijn onderzoek 
verricht binnen de groep van dr. C. 
Vermeer. Het centrale thema van deze 
onderzoeksgroep wordt gevormd door 
vitamine K en vitamine K-afhankelijke 
reacties.
Tijdens een vitamine K-afhankelijke 
carboxyleringsreactie worden er Gla- 
bevattende eiwitten gevormd. Het is 
bekend dat een aantal Gla-bevattende 
eiwitten een essentiële rol speelt in het 
bloedstollingsproces. Een tweede groep 
van Gla-bevattende eiwitten wordt ech
ter aangetroffen in verkalkte weefsels, 
zoals de verkalkte delen van de vaat- 
wand.
Drs. Van Haarlem heeft in samenwer
king met anderen een specifiek Gla- 
bevattend eiwit uit menselijke verkalkte 
atherosclerotische plaques geïsoleerd. 
Een test om dit eiwit (PGP genaamd) in 
bloed aan te tonen werd ontwikkeld. Na 
vergelijking met normaalwaarden ble
ken de plasma PGP-spiegels van athe
rosclerotische patiënten duidelijk ver
laagd te zijn. PGP-bepaling lijkt daar
mee van groot klinisch belang te kunnen 
worden om athérosclérose in een vroeg 
stadium van de ziekte op het spoor te 
komen.

Promotie drs. J. Debets

Op donderdag 22 juni om 16.00 uur 
promoveert drs. J. Debets (vakgroep 
Algemene Heelkunde) inde Aula, TS53. 
Titel van zijn proefschrift is ‘Endoge
nous mediators of sepsis and cachexia. 
Studies on tumor necrosis factor’. Pro
motor is prof.dr. G. Kootstra.
Drs. Debets heeft zowel in vitro als in 
vivo studies verricht naar de regulatie 
van produktie en secretie van de ontste- 
kingsmediator tumor necrosis factor 
(TNF) door humane immuuncellen.
Tumor necrosis factor speelt enerzijds 
een belangrijke fysiologische rol bij de 
immuunrespons tegen infecties en ma- 
ligniteiten, anderzijds is dit cytokine 
betrokken bij het ontstaan van verstorin
gen van de hemodynamische, hormona
le en metabole homeostasis tijdens acute 
infecties en bij maligniteiten, leidend tot 
ziektebeelden als sepsis en cachexie.

Vrouwen voor onderzoek gezocht

Het onderzoeksproject “Communicatie 
in gynaecologische consulten” zoekt 
vrouwen die recentelijk een gynaeco
loog hebben bezocht. Zij worden ver
zocht deel te nemen aan een pilot-studie

res: prof.dr.ir. O. Vrieze en prof.dr. S. Tijs, 
Aula, TS53, 16 uur, info: tel. 887141/7210.

26-06 t/m 30-06 Educational workshop Lear
ning through problems: opportunities and 
limitations, k. 0090, TS53, info: tel. 888643.

29-06  Promotie G. Evers, Appraisal of self- 
care agency, promotores: prof.dr. H. Philip- 
sen en prof.dr. M. Isenberg, Aula, TS53, 16 
uur, info: tel. 887141/7210.

29- 06 Vergadering URaad, Feestzaal, Bou3, 
19.30 uur, info: tel. 887166.

03-07 t/m 07-07 Educational workshop New 
methods in student assessment & skills trai
ning, k. 0124, Debl, info: tel. 888643.

03-07 t/m 07-07 Zomercursus Efficiënt Ver
pleegkundig Management, PHO FdGW, 
Maastricht, info: tel. 887396.

30- 07 t/m 11 -08 Seminar Development of 

waarin interviewvragen worden uitge
test. Duur van het interview: 45 minuten. 
Inlichtingen en opgave bij Wies Weijts, 
Vrouwenstudies GW, tel. 887324/7334.

Proefpersonen gezocht

“Vermijd je wel eens spinnen, omdat je 
er bang voor bent?” ïn dat geval is dit een 
oproep om mee te werken aan een psy
chologisch onderzoek. Voor ca. 90 
minuten krijg je een cadeaubon van f 
15,-. Bij voldoende aanmeldingen zal 
het onderzoek in augustus plaatsvinden. 
Inlichtingen en opgave vanaf 19-6: Laura 
Dreessen, tel. 04407-1733.

Gezocht: proefpersonen

Proefpersonen gezocht die mee willen 
werken aan een experiment naar de in
vloed van lichaamshouding in diverse 
omstandigheden op hartslag. Men zoekt 
mensen die in de periode 19/6 tot 14/7 of 
na 7/8 éénmalig 1,5 uur beschikbaar zijn 
tegen een vergoeding van f 15,-. Inlich
tingen en opgave tijdens kantooruren bij 
Petra Derks, tel. 210289, Rense Hoek
stra, tel. 888176 of bij het secr. Medische 
Psychologie, tel. 888152.

Beëindiging uitleen SL

Vanaf 10 juli is het niet meer mogelijk 
boeken te lenen in het Studielandschap 
Geneeskunde/Gezondheidswetenschap- 
pen (Randwijck).
Hierdoor hoopt de Universiteitsbiblio
theek de beschikbaarheid van de litera
tuur voor de studenten te vergroten.

Vacature studentlid SG

Per 1 september is er een vacature in de 
begeleidingscommissie Studium Gene
rale namens de geleding Studenten van 
de RL, voor de duur van 1 jaar. De 
aanstelling kan verlengd worden met 
nogmaals 1 jaar. De commissie stelt het 
programma Studium Generale vast en 
vergadert 5 à 6 maal per jaar. Studenten 
worden opgeroepen om zich kandidaat 
te stellen voor het lidmaatschap van de 
commissie.
Taken:
- constructief meedenken over de invul
ling van het Studium Generale
- onderhouden van contacten met de 
achterban
- participeren in ad hoe werkgroepen
- bijwonen van de vergaderingen van de 
commissie.
Inlichtingen: drs. J. Reinders, secr. Cie 
SG, tel. 887540/7541.

nursing science using Orem’s self-care theo
ry, Maastricht, info: tel. 887396.

21- 08 t/m 26-08 Introductiedagen Inkom, 
info: tel. 887393.

22- 08 t/m 25-08 Conferentie Transcultural 
Nursing and Migration, Maastricht, info: tel. 
887396.

22-08 t/m 30-08 Zomercursus Opera en cul
tuur, Maastricht en kasteel Alden Biesen 
(België), info: tel. 888365/383.

28-08 t/m 30-08 Facultaire introductiedagen.

31-08  t/m 03-09 Introductiedagen van de 
studentenverenigingen.

01 -09 Inauguratie prof.dr. H. Brink en prof.dr. 
R. Schilder, Aula, TS53, 15 uur, info: tel. 
887141/7210.

04-09 Opening academisch jaar.

Verhuizing Studium Generale

Studium Generale is verhuisd naar Kei
zer Karelplein 10. Het telefoonnummer 
van het secretariaat is 887541.

Diefstallen

- Bij de vakgroep Biochemie is eind mei 
een laserprinter verdwenen. Waarde: f 
6000,-.
- De vakgroep Neuropsychologie & 
Psychobiologie heeft op 30 mei 2 dief
stallen geconstateerd: een voetpedaal van 
een stenorette en een geldbedrag van f 
390,- .

Politieke situatie Ierland

Mr. Peter Mair van de University of 
Dublin geeft op dinsdag 20 juni een 
lezing over de politieke situatie in Ier
land in de Filmzaal, TS53. De lezing 
begint om 20.00 uur.
Organisatie: SIB-Maastricht. Entree: f 
2,50 voor niet-leden, leden: gratis.
Na afloop: eerste consumptie gratis in 
café Tribunal.

Inkom zoekt creativiteit

Van dinsdag 22 t/m zaterdag 26 augustus 
vindt de Inkom plaats. Een van de onder
delen van het programma is de fakkelop
tocht met aansluitend een kampvuur op 
de St. Pietersberg. Om dit spektakel op te 
luisteren zoekt Inkom studenten die 
creatieve ideeën hebben. Muziek, dans, 
acrobatiek, etc.; alle mooie, goede of 
gekke ideeën zijn welkom.
Informatie: Inkom, kamer 3309, Bou3, 
tel. 887393.

Inkom infomarkt

Inkom organiseert op donderdag 24 
augustus een infomarkt van 18.00-21.00 
uur. Iedereen die interesse heeft in een 
plaats kan Inkom bellen, tel. 887393. 
Men krijgt dan een inschrijfformulier 
toegestuurd.

Bureau Buitenland Info

Bureau B uitenland (B B ) ontving onlangs 
informatie over de volgende onderwer
pen:
- Er zijn nog steeds enige plaatsen be
schikbaar voorde zomercursussen Duits 
in Aken en Frans in Luik! Nu bestaat ook 
voor medewerk(st)ers. de mogelijkheid 
zich in te schrijven. Beide cursussen 
vinden plaats van 17 t/m 29 juli. Kosten: 
f 250,- (incl. eten, onderdak, cultureel 
programma). Informatie en inschrijvin
gen: BB.
- De Canadese Ambassade maakt be
kend dat de academische programma’s 
voor beurzen en stipendia wederom van 
start gaan. Deze toelagen zijn bestemd 
voor Nederlandse academici en studen
ten die studie en/of onderzoek willen 
verrichten aan Canadese universiteiten. 
De brochure “Canada’s Academische 
Betrekkingen met Nederland” geeft een 
overzicht van de awards die door de 
Canadese regering beschikbaar worden 
gesteld. Aanvragen dienen vóór 1 no
vember ingediend te worden.
- Op 29 juni wordt in het Sonesta Hotel 
in Amsterdam door het Nederlands Stu
diecentrum een bijeenkomst georgani
seerd met als thema “Europese subsi
dies”. Deelnemers wordt de weg gewe
zen in de Europese Subsidieregelingen. 
Kosten: f 665,-.
Meer informatie: op dinsdag en donder
dag van 10.00 tot 11.30 uur bij bureau 
Buitenland, kamer 2006A, Bou3, tel. 
887519/7513, Han Aarts en Hettie van

Wittelobstuyn.
Op deze tijden kan tevens informatie 
worden ingewonnen door studenten die 
willen gaan studeren in het buitenland.

Studentendecanen en studie-infotheek

Het bureau Studentendecanen biedt stu
denten advies en begeleiding bij aller
hande vragen en problemen.
Open spreekuur: di + do 14-16 uur, wo 
17-19 uur. Telefonisch: ma t/m vr 13.30- 
14 uur, tel. 887354 (ook voor afspraken), 
Bou3, k. 0306.
In de Studie-infotheek kunnen studenten 
informatie vinden over o.a. studiemoge
lijkheden in het WO en het HBO en over 
de arbeidsmarkt. Openingstijden: ma, 
di,do, vr 14-16.30 uur, wo 16-19 uur, tel. 
887351.

Bereikbaarheid SZ

Van 1 juli t/m 15 augustus zullen, in 
verband met vakanties, de open spreeku
ren van de studentendecanen van dins
dag, woensdag en donderdag vervallen. 
Wel zullen, zoveel mogelijk, de telefoni
sche spreekuren doorgaan tussen 13.30 
en 14.00 uur, tel. 887354.
Tevens kan in spoedgevallen via het 
secretariaat tussen 13.30 en 16.30 uur 
een afspraak gemaakt worden met een 
van de decanen: tel. 887354/7351.
Ook de Studie-infotheek zal in deze 
periode gesloten zijn.

Vacatures

Schriftelijke sollicitaties onder vermel
ding van het vacaturenummer op brief en 
envelop binnen 10 dagen richten aan de 
dienst Personele Zaken.
Interne vacatures gelden uitsluitend voor 
medewerkers van de RL.

Interne vacatures 093 en 094

Bij de FdEW zijn 2 vacatures voor 
ASSISTENTEN IN OPLEIDING (M/ 
V).

093: Nieuwe informatietechnologieën en 
vrouwelijke arbeid.
Betrokkene zal onderzoeken in hoeverre 
nieuwe informatietechnologieën meer 
een kans dan wel een bedreiging zijn 
voor de werkgelegenheid van vrouwen. 
Vooral de concentratie van vrouwelijke 
arbeid in specifieke scholings- en be
roepsgroepen is van belang om uit te 
maken in hoeverre nieuwe informatie
technologieën meer implicaties hebben 
voor vrouwelijke arbeid, niet alleen in 
kwantitatieve termen, maar ook in ter
men van werkinhoud, de organisatie van 
arbeid en werktijdverdeling.
Het onderzoek zal worden uitgevoerd 
binnen het onderzoeksinstituut MERIT. 
Vereist: Opleiding op academisch ni
veau in algemene of bedrijfseconomie 
met belangstelling voor de economie 
van de technologische ontwikkeling. • 
Inlichtingen: prof.dr. L. Soete, tel. 
888769/742.

094: Organisationele verandering in 
verband met generieke en functionele 
strategieën.
Het is de uitdrukkelijke bedoeling dat 
het werk van de assistent in opleiding zal 
resulteren in een dissertatie. Daarnaast 
wordt ook een bijdrage aan het bedrijfse
conomische onderwijsprogramma ver
wacht.
Gezocht wordt: bedrijfseconoom, be
drijfskundige, ingenieurof socioloog met 
afstudeerrichting Organisatie. Bovendien 
wordt kennis van of belangstelling voor
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Ministerie van Buitenlandse Zaken: 
een loopbaan met wereldwijde perspectieven

Het Ministerie van Buitenlandse Zaken zoekt ACADEMICI met visie, die opgeleid willen worden tot beleidsmedewerker. Zij komen 
afwisselend te werken op het departement in Den Haag en op de Nederlandse diplomatieke en consulaire vertegenwoordigingen in het 
buitenland.

Een internationale carrière
Een loopbaan als overplaatsbaar beleidsme
dewerker bij Buitenlandse Zaken betekent 
dat u in aanraking komt met een groot aantal 
verschillende werkzaamheden. Deze 
werkzaamheden zijn gericht op het voorbe
reiden en uitvoeren van het buitenlands 
beleid. Ze lopen uiteen van het verstrekken 
van visa tot het schrijven van toespraken, 
van het bijwonen van conferenties tot het 
begeleiden van ontwikkelingsprojecten. 
Tijdens uw carrière zult u te maken krijgen 
met de volgende werkterreinen:
• algemene belangenbehartiging van 

Nederland;
• bevorderen van de internationale rechts

orde;
• vrede en veiligheid;
• Europese samenwerking;
• economische samenwerking en handels- 

bevordering;
• ontwikkelingssamenwerking;
• culturele samenwerking;
• voorlichting en perszaken;
• consulaire taken, met name belangenbe

hartiging van Nederlanders in het buiten
land.

Toelatingseisen
Wij nodigen u uit te solliciteren wanneer u 
aan de volgende eisen voldoet:
• u bezit de Nederlandse nationaliteit;
• uw leeftijd ligt tussen de 23 en 31 jaar 

(mannen) of tussen de 23 en 32 jaar 
(vrouwen);

• u heeft voldaan aan uw verplichtingen ten 

aanzien van de militaire dienst of u bent 
van militaire dienst vrijgesteld (mannen);

• u heeft een (bijna) afgeronde universitaire 
opleiding. Onze voorkeur gaat uit naar 
economen, juristen, historici, sociaal- 
geografen en politicologen. Ook linguisten 
komen in aanmerking, vooral arabisten, 
oriëntalisten en slavisten;

• goede kennis van Engels en Frans en 
kennis van een derde moderne taal is een 
vereiste;

• ook verwachten wij kennis van economie, 
geschiedenis en recht en inzicht in de 
internationale betrekkingen en de plaats 
van Nederland daarin.

Het Ministerie van Buitenlandse Zaken 
werkt met een Plan van Positieve Actie voor 
Vrouwen en streeft ernaar het aantal vrouwe
lijke medewerkers te vergroten. Bij gelijke 
geschiktheid wordt aan vrouwen de voor
keur gegeven.

Selectie
De kandidaten worden geselecteerd door 
middel van een Toelatingsonderzoek; het 
eerstvolgende zal in oktbber-november 
1989 gehouden worden. Een psychologisch 
onderzoek maakt deel uit van de selectie
procedure.
Daarnaast worden kandidaten onderzocht 
op medische geschiktheid voor dienst
vervulling waar ook ter wereld.

Opleiding
Buitenlandse Zaken biedt u de mogelijkheid 

uw veelzijdigheid ten volle te benutten en uit 
te breiden. Dit begint direct na de aanstelling 
per 1 januari 1990 met een intensieve interne 
opleiding van 10 maanden. Hierna volgt de 
eerste plaatsing van 2 jaar in een functie in 
binnen- of buitenland. Ook gedurende deze 
en volgende plaatsingen bestaat de moge
lijkheid tot aanvullende opleidingen.

Tijdens de opleiding ontvangt u een salaris 
dat tussen ƒ3.209,- en ƒ3.700,- bruto per 
maand ligt (afhankelijk van opleiding en 
ervaring).

Inlichtingen
Wanneer u meer informatie wilt over werk
zaamheden, criteria voor toelating en 
arbeidsvoorwaarden, kunt u onze brochure 
schriftelijk aanvragen op het navolgende 
adres:

Bureau Werving, Selectie en Opleiding 
(DPZ/RO)
Ministerie van Buitenlandse Zaken
Postbus 20061
2500 EB 's-Gravenhage.

Ook het sollicitatieformulier dat nodig is 
voor deelname aan het Toelatingsonderzoek 
kunt u op dit adres schriftelijk aanvragen.
De sluitingsdatum voor sollicitaties is
14 juli 1989.

slik
Geslaagd, 

gezakt, je bul 
gepakt?

Ministerie van Buitenlandse Zaken

En nog steeds 
niet 

doorgezakt?

slik

slik

Boekhandel Leiter-Nypels
DE MAASTRICHTSE
UNIVERSITEITS-BOEKHANDEL

Wolfstraat 12 
6211 GN Maastricht

tel. (043) 252666*
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Dienst

Voorlichting

arbeid en technische verandering ver
wacht.
Daar het project in een internationaal 
samenwerkingsverband (European Or
ganizational Observatory) ingebed is, is 
kennis van de Europese talen ten zeerste 
gewenst.
Inlichtingen: prof.dr. H. Schreuder, tel. 
888802 of (privé) 218061, dr. A. Sorge, 
tel. 888803 of (privé) 477069.

093 + 094: De aanstellingen bestrijken 
een periode van vier jaaren zullen wor
den afgerond met een promotie.
Datum van ingang: zo spoedig mogelijk. 
Salaris: Oplopend van ƒ 1.778,- bruto 
per maand in het eerste jaar tot ƒ 3.168,- 
bruto per maand in het vierde jaar.

Interne vacature 095

Bij de Universiteitsbibliotheek bestaat 
een vacature voor een

BIBLIOTHEEKMEDEWERKER on- 
derwerpontsluiting Rechtsgeleerdheid 
(M/V) voor 0.5 fte voor 6 maanden.
De medewerker heeft vooral tot taak: de 
systematische ontsluiting van (reeds 
voorradige) boeken t.b. v. de bibliotheek
collectie Rechtsgeleerdheid:
- het selecteren, excerperen en gedetail
leerd klasseren van literatuur conform 
de gehanteerde systematiek
- toekennen van trefwoorden aan de 
systematische codes (één trefwoord per 
code) met controle van het huidige be
stand.
Vereist:
- voltooide studie Nederlands Recht (de 
vacature geldt ook voor studenten RL 
die pas afgestudeerd zijn of zeer binnen
kort afstuderen)
- affiniteit met het bibliotheek- of docu
mentatiewezen
- zelfstandigheid en doorzettingsvermo
gen
- vermogen tot analyseren en begrips
vorming.
Kennis van het door de Universiteitsbi
bliotheek gehanteerde classificatiesys
teem strekt tot aanbeveling.
Arbeidsvoorwaarden: het betreft een tij
delijke aanstelling, voor een periode van 
een half jaar. Salariëring overeenkom
stig leeftijd, ervaring max. schaal 8 van 
het BBRA ( ƒ 4.144,— bruto op full-time 
basis). De medewerker wordt formeel 
aangesteld bij het Sociaal Historisch 
Centrum voor Limburg.
Inlichtingen: mr.drs. C. van Laer, tel. 
887436 of bij J. Gilbert.

Interne vacature 096

Bij de vakgroep Bedrijfseconomie van 
de FdEW is vacant de functie van 
UNIVERSITAIR DOCENT ORGANI
SATIE (full-time) 
Taken:
- meewerken aan de voorbereiding en 
uitvoering van het onderwijs (o.a. het 
nader uitwerken van het curriculum, het 
vervaardigen van studiemateriaal en het 
begeleiden van onderwijsgroepen)
- participeren in het wetenschappelijk 
onderzoek, zowel op de facultaire on
derzoeksterreinen als op het aangeduide 
vakgebied
- het verrichten van algemene en be
stuurlijke werkzaamheden.
Eisen:
- doctoraal examen, bij voorkeur Be
drijfseconomie en, zo mogelijk met 
specialisatie op het terrein van Externe 
Organisatie en Strategie
- enige onderwijservaring, liefst op het 
gebied van de Bedrijfseconomie
- gepromoveerd zijn of uitzicht daarop, 
danwel onderzoeksprestaties op verge
lijkbaar niveau.
Arbeidsvoorwaarden: aanstelling zal 
geschieden met een proeftijd, in de rang 
van universitair docent, salaris minimaal 
ƒ 3.231,- (schaal 10) en maximaal ƒ 
7.063,- (schaal 12) bruto per maand, 
afhankelijk van opleiding en ervaring. 
Inlichtingen: prof.dr. H. Schreuder, 
888802/129 of 218061 (privé).

Interne vacature 097

Vanaf 1 september is er bij het Facul
teitsbureau FdEW een vacature voor een 
DOCTORAAL-ECONOMIE 
STUDENT
ter ondersteuning van stages.
Werktijdsfactor: twee eenheden (een 
eenheid = halve werkdag) voor de perio
de tot 1 september 1990. Verlenging 
behoort tot de mogelijkhéden (bij goed 
functioneren).
Werkzaamheden: ondersteuning van de 
stagecoördinator bij de organisatie en 
administratie van (hoofdzakelijk) doc
toraalstages van economiestudenten.
Belangstellenden kunnen schriftelijke 
sollicitaties, onder vermelding van het 
vacaturenummer, vóór 20 juni richten 
aan mw. E. Krijnen, faculteitsbureau k. 
3.074.
Inlichtingen: mw. E. Krijnen, tel. 888831 
of C. Langerak, tel. 888123.

Interne vacature 098

De vakgroep Algemene Economie zoekt 
voor enkele van haar medewerkers 
STUDENT-ASSISTENTEN.
In totaal worden 12 eenheden (totaal 1,2 
fte) verdeeld over de volgende stafleden:
- J. Bimer en G. Woltjer
- T. van Veen en A. van Mourik
- P. de Gij sei
- G. Meijer
- J. van Mierlo
- R. Owen
- E. de Regt
- Dagelijks bestuur van de vakgroep AE. 
Vereist: ervaring met literatuuronder
zoek, met gegevensverwerking en statis
tische analysewerkzaamheden op de PC 
en met tekstverwerkingsprogramma’s; 
daarnaast goede studieresultaten. Selec
tie en aanstelling heeft in direct overleg 
tussen de betrokken medewerker en de 
sollicitant plaats.
Aanstelling: voor de periode 1 septem
ber 1989 tot 1 september 1990.
Belangstellenden worden verzocht ui
terlijk binnen één week na verschijning 
van deze advertentie hun sollicitatie, 
vergezeld van de hierboven gevraagde 
informatie en onder vermelding van het 
vacaturenummer, te richten aan de se
cretaris van de vakgroep Algemene 
Economie, J. van Mierlo, postvak kamer 
1070, bij wie ook inlichtingen te verkrij
gen zijn (tel. 888114, kamer 1082).

Interne vacature 099

De Wetenschapswinkel zoekt op korte 
termijn een 
STUDENT-ASSISTENT 
voor het uitvoeren van een programme- 
ringsstudie t.b.v. de Stichting Welzijn- 
sopbouw te Weert.
De Stichting heeft behoefte aan inzicht 
in de situatie van de lokale jeugd om 
hulpverlening, voorlichting en andere 
activiteiten op af te kunnen stemmen. 
Taken:
- het voorbereiden van groter onderzoek
- het maken van een literatuurverken
ning, toegespitst op de gehanteerde 
onderzoeksmethodieken
- inventarisatie van mogelijkheden voor 
onderzoek in Weert
- voorstudie van de onderzoekspopulatie 
in Weert en vergelijking met andere 
regio’s
- het schrijven van een werkverslag. 
Vereist:
- 3e/4e jaars student(e) Gezondheidswe
tenschappen (GVO)
- relevante onderzoekservaring en be
langstelling voor onderzoek.
Arbeidsvoorwaarden: vijf eenheden 
gedurende 10 weken (4e jaars) of vier 
eenheden gedurende 12 weken (3e jaars). 
Verlenging is niet uitgesloten. Aanvang: 
september 1989.
Inlichtingen: P. Thewissen (Weten
schapswinkel), tel. 887120 of F. Gerards 
(GVO), tel. 887315.

Interne vacature 100

Vanaf 1 september 1989 is er bij het 
Faculteitsbureau van de FdEW een va
cature voor een
2e OF 3e JAARS STUDENT t.b.v. de 
ondersteuning van de Voorlichtings- c.q. 
introductiecommissies. Werktijdsfactor: 
twee eenheden (één eenheid = halve 
werkdag) voor de periode tot 1 septem
ber 1990. Verlenging behoort tot de 
mogelijkheden (bij goed functioneren). 
Werkzaamheden:
- verzorging voorlichting aan scholen
- verzorging voorlichting voor scholen 
en anderen die naar de RL en FdEW 
komen
- mee organiseren voorlichtings-Zintro- 
ductiedagen
- bij wonen vergaderingen voorlichtings- 
/introductiedagen FdEW en Werkgroep 
RL
- corrigeren/schrijven van voorlichtings
materiaal e.d.
- organiseren onderwijssimulatiegroep 
t.b.v. voorlichtingsdagen.
Vereist:
- goede communicatieve eigenschappen
- flexibel en actief bezig kunnen zijn. 
Inlichtingen: Noortje van Putte, tel. 
624539. Bij geen gehoor mw. M. Beek
man, tel. 888829.
Belangstellenden kunnen hun schrifte
lijke sollicitaties vóór 1 juli richten aan 
mw. M. Beekman, Faculteitsbureau 
FdEW, k. 3.068.

Sport

Laatste lesdag

De laatste dag van het programma LV&S 
in dit studiejaar is vrijdag 23 juni. Daar
na is er pauze tot de start van volgend 
seizoen op 4 september.

Doorzweminen

Gooi de sportkaart van 88/89 nog niet 
weg! Deze blijft in de zomer geldig als 
kortingskaart voor zwemmen (korting 
op een los bad) en squashen (bij v.d. 
Pluym).

Aanvragen volgend seizoen

De aanvraagformulieren voor de sport
kaart van 89/90 worden aan alle studen
ten bij hun inschrijvingspakket toeges
tuurd. RL-medewerkers krijgen in au
gustus aanvraagformulieren per interne 
post.

Uitslag volleybal

De laatste uitslag van het volleybalsei- 
zoen luidt: 1. Beukenoot, 2. Never Sjur- 
render, 3. Tjeempie, 4. Caramba, 5. 
Animals, 6. Agora, 7. Medismash, 8. 
Turbo, 9. G.G.H.W., 10. Saurus II. Aan 
de interne competitie hebben 24 teams 
deelgenomen.

Agenda Lagakari

Maastrichtse studentenzeilvereniging 
Lagakari organiseert van 8 tot 14 juli een 
zeilzwerftocht over de Friese meren.
Zeilervaring is niet vereist, enthousias
me wel.
Kosten: f215,- voor leden, f 230,- voor 
niet-leden.
Inschrijven bij Ardi, tel. 211366 of 
Maarten, tel. 633928.

Bridge

Universitaire einddrive bridge op don
derdag 29 juni. Aanvang: 20.00 uur boven 
café Tribunal, Tongersestraat 1. Ieder
een is welkom.
Informatie: Marjan, tel. 252245.

Gezondheids
wetenschappen

Algemeen

Wijziging tijden 
onderwijsgroepsbijeenkomsten

In het curriculumjaar 1989/90 zullen de 
onderwijsgroepen als volgt plaatsvin
den:
1 e jaars: maandag- en donderdagmiddag 
2e jaars: dinsdag- en vrijdagmiddag 
3e jaars: dinsdag- en vrijdagochtend 
4e jaars: maandag- en donderdagoch
tend.

Aanvang academisch jaar

Het academisch jaar 1989/1990 start 4 
september.
Het rooster, de groepsindelingen en de 
blokboeken van de Ie blokperiode zijn 
eind augustus verkrijgbaar bij de onder- 
wijsbalie, Kap2.

Onderzoekstage BW

Bij de vakgroep Anatomie/Embryologie 
bestaat de mogelijkheid om een stage- 
onderzoek te doen naar de reproduceer
baarheid van meting van bewegingsuit- 
slagen aan de wervelkolom en het knie- 
gewricht uitgevoerd met een onlangs 
geïntroduceerde hoekmeter (EDI320). 
Geschikt voor BW-studenten (bv. 
fysiotherapeut(e)).
Inlichtingen bij H. van Mameren, tel. 
888654 of L. Bouter, tel. 887352.

Rechts- 
geleerdheid

loktoetsen

Maandag 19 juni bloktoetsen dag- en 
avondopleiding. Zie voor verdere infor
matie de borden.
Na afloop van de toets zal iedere student 
een vel met informatie ontvangen met 
betrekking tot de gang van zaken tijdens 
de herkansingen en vakantieperiode. Wilt 
u dus het bureau Onderwijs niet bellen 
over deze zaken.

Facultair uitstapje

Vrijdag 23 juni zal het facultaire uitstap
je plaatsvinden. Er zullen die dag geen 
medewerkers aanwezig zijn.

het ideale
TOEVLUCHTSOORD
voor wetenschappers...

DE PAUWHOF
de gastvrije groene 

buitenplaats 
midden in de randstad

(op non profit basis)

• Vraag informatie:
.* •'* Oe Pauwhof
; « ■ * t • Paauwlaan 2a. 2243 AA Wassenaar

• Of bel 01751-14283

Economie

Algemeen

Presentatie en lezingen

Op 6 jul i zal er in kamer 1090, TS5 3, om 
11.00 uur een presentatie plaats hebben 
door Dra. Yolanda Vansina van Univer- 
siteit van Antwerpen en prof.dr. Jürgen 
Backhaus van een nieuw onderzoeks
project over The Austrian Approach to 
Public Finance.
Om 14.00 uur zal eveneens in kamer 
1090 dr. Eiric Furubotn, prof, aan de 
Universiteit van Texas, een lezing hou
den over New Developments in Property 
Rights Analysis (Nieuwe ontwikkelin
gen in de theorie van de eigendomsrech
ten).
Om 16.00 uur zal dr. Arjo Klamer, Uni
versiteit van loha, een lezing houden 
over Entrepreneurship in Economie 
Discourse (Ondernemerschap in een 
economische “discourse”).
Iedereen is van harte welkom.

Onderwijs

Studenten gezocht

Het Faculteitsbestuur FdEW roept stu
denten op voor de volgende vacatures:
- 3 studentleden voor de Studierichtings- 
commissie
-1 studentlid voorde Wetenschapscom
missie
- 1 studentlid voor de Bibliotheekcom
missie.
De commissies vergaderen eenmaal per 
vier weken. Er is geen financiële vergoe
ding voor bovengenoemde vacatures. 
Studentleden worden benoemd door de 
Faculteitsraad FdEW voor de periode 
van 1 jaar (1 september 1989 tot 1 sep
tember 1990) op voordracht van het 
Faculteitsbestuur.
Belangstellenden wordt gevraagd om dit 
gemotiveerd, schriftelijk te melden bij 
het F-bureau FdEW, t.a.v. mw. J. Gruij- 
thuijsen, vóór 22 juni. Informatie: R. 
Verspeek, te. 888850.

Interne organisatie 87/88

Studenten die in het academisch jaar 
1987/1988 het blok Interne organisatie 
(destijds 3.4) hebben gelopen, worden 
alsnog tot 1 septembér 1989 in staat 
gesteld het bij dit blok behorende tenta
men af te leggen.
Contactpersoon: P. Kunst, tel. 888807.
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GEZONDHEIDS

WETENSCHAPPEN 
RECHTEN...

Sirex XT3 Turbo
met 20 MB 
harddisc.
Kompleet 2190

(f2595,-inkl. BTW)

Sirex AT 4 Turbo
1MB, 20MB 
harddisc.
Kompleet 3287

(f 3895,-inkl. BTW)

• Alléén voor studenten/universiteiten!

Gezocht:
Studentenclubs 
als distributeur
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COMPUTERS'^^k

Informatie en bestellen: Sirex Computers, 053-314360. 
Vraag naar Harry Groenewold.

STUDENTEN 
ZIJN ALTIJD ZÉÉR
ZELF-VERZEKERD

Althans bij hun eigen SSGZ. Een instelling van 
en voor studenten, zonder winstoogmerk, en dat 
scheelt ! Bij de SSGZ kun je je prima verzekeren 
voor een studentenprijs. Neem hetZekerheids- 
pakket: de onmisbare ongevallen- en aansprake
lijkheidsverzekering (’thuiswonenden-pakket’) 
voort 25,20 per jaar, aan te vullen (tot het’uit- 
wonenden-pakket’) meteen brand-en inbraak- 
verzekering, voort 69,-per jaar.
Kies voor zelfverzekerdheid als je geen risico’s 
wilt lopen.
Bel 01719 - 70 944 of stuur de coupon aan ons 
op. Je kunt ook bij je onderwijsinstelling naar 
de folder vragen.
PS.: De SSGZ heeft ook de ideale ziektekosten
verzekering voor studenten: uitgebreide 
dekking, laag eigen risico, soepel acceptatie- 
beleid. En ook hier is de premie laag!

I--------------------- ----------------------------------------------- 1
I STUUR MIJ INFORMATIE OVER DE SSGZ

I Naam: m/v I

I Straat:| 

I Postcode/Plaats:  | 

' Telefoonnummer:__________________ Leeftijd:______  I

' Deze bon in open envelop sturen aan:

I SSGZ,Antwoordnummerl0070,2200VB Noordwijk. | 
I Geen postzegel plakken. |

I Studenten hebben hun SER
I 3.0 7 eigen verzekering: SSGZ. IJSIj |

MET HET SSGZ-ZEKERHEIDSPAKKET

DE BOEKEN 
BIJ BERGMANS

» ■

BOEKHANDEL
Bergmans

NIEUWSTRAAT 9,6211 CR MAASTRICHT, TEL: 210825

AUTORIJSCHOOL
ROUMANS

Quirinaalhof 4 k Maastricht 
Tel. 043-476331

Typewerk snel en accuraat verwerkt.
Bel: Telexcentrum Zuid Born-Obbicht - Tel. 04498-54803

VAKANTIECURSUSSEN 
ITALIAANS EN KUNSTGESCHIEDENIS 

Zomer '89 in Rome op 'CAMPUS BUONGIORNO ROMA' 
15 dagen incl. verblijf vanaf ƒ 459,- 

Voor informatie: Micha Ferrone 030-735912

snel en comfortabel naar ruim 900 plaatsen 
in heel Europa.

Super goedkope 
treintickets ,

£nkele r^7^n4Öó \ alleen voor jongeren
«t», S\lotenmet25/aarf

. .nr. ^00r EurOpa voor een habbekrats: 
Reisonderbrekingen zijn meestal 
toegestaan!

NIEUW!

Haal snel bij het NS-station of uw reisagent de speciale TransGo 25 folder.

G025

Panjs
Londen

combinatie
^LifttarieV3n,

va ƒ 149’00 
. a ƒ 225,00

■Ö- < «An r\n
Berlijn
Kopenhagenva- J Q0
Wenen v <1, J —

trarïs

The Basilica of Onze Lieve Vrouw Ten Hemelopneming
(Onze Lieve Vrouweplein, Maastricht)

will hold an English Service on the 2nd and 4th Saturdays of 
every month at 5.00 o’clock in the afternoon.
Coffee will be served following the service.



Cultuur

Samengesteld door Lucia Geurts

Lanseloet en Bijlo
Vrijdag 16 juni sluit toneelvereniging 
Alles is Drama haar seizoen af met een 
feestelijke bijeenkomst. De spelers ver
schijnen in middeleeuwse kledij. Klok
slag half elf treedt cabaretier Vincent 
Bijlo op. “Bijtende conferences, hoge 
grapdichtheid, hilarische nummers en 
absurde ideeën”, aldus de aankondiging. 
Wie dit mee wil maken is welkom vanaf 
21 uur in het Löss theater, Achter de 
Barakken 31a.

V niversiteitskoor
Zaterdag 17 juni geeft het Universiteits- 
koor een concert in de Sint Janskerk aan 
het Vrijthof. Het koor, dat onlangs terug
kwam van een zeer succesvolle interna
tionale toemee, zingt liederen van Wael- 
rant, Badings, JS Bach en Sweelinck. 
Hoogtepunt zal zijn het Zonnelied van 
Sint Fransiscus, op muziek gezet door de 
Vlaamse componist Wiel Kersters. Er 
wordt niet alleen gezongen, ook gespeeld. 
Medewerkenden: Paul Steegmans, pia
no; Roger Cobben, trompet; Eelco Hol
lemans, gitaar; Fabian Baus, contrabas; 
Chris Opsteyn, pauken en Nadine Pal, 
alltsax. De leiding heeft Luco Claesen. 
Het concert begint om 20.15 uur.

Theatercursussen
De Limburgse Federatie voor Amateur- 
toneelverenigingen biedt ieder jaar een 
aantal cursussen aan op het gebied van 
theater. Naast cursussen in verenigings
verband, worden ook cursussen voor 
particulieren gegeven. Het werk van de 
LFA is de laatste jaren financieel steeds 
verder afgebroken. Dat is jammer, want 
daardoor moeten mensen uit het zuide
lijke deel van Limburg nu naar Sittard of 
nog “hogerop” om aan activiteiten van 
de LFA deel te kunnen nemen. Wie dat

De Engelse groep Unfortunati, deze zomer aanwezig op het 
Straatfestival.

Zomer
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ervoor over heeft, krijgt wel kwaliteit 
voorgeschoteld. De LFA heeft vooral 
naam gemaakt als organisator van de 
regiecursus, een driejarige opleiding op 
vrijdag-avond en zaterdagochtend. Voor 
veel mensen met baan, studie en sociaal 
leven te zwaar. Daarom is er ook een 
kleine regiecursus: drie opeenvolgende 
series van 12 lessen. Tekstanalyse en 
opbouw van het spel komen aan bod en 
in de laatste fase staat de praktijk cen
traal.
Naast regie- en spelcursussen zijn er ook 
toneeltechnische cursussen, onder ande
re voor licht- en geluidstechniek. Wie 
het cursusprogramma zelf wil inkijken, 
kan het aanvragen bij de LFA: 04490- 
14545.
Voor spelerscursussen kan men wel in 
Maastricht terecht, en wel bij het CCV. 
In september houdt het open dag en 
presenteert zijn nieuwe programma.

Vormgeving
Eindexamenleerlingen van de academie 
beeldende kunsten van de Rijkshoge- 
school Maastricht, afdeling vormgeving, 
exposeren hun werk in het Generaals- 
huis aan het Vrijthof. De werken geven 
een beeld van drie verschillende aspec
ten van de opleiding: de publiciteits- 
vormgeving, de grafische en de illustra
tieve vormgeving. In de opleiding wordt 
de student, met name in de laatste fase, 
toegerust op de praktijk. Voor het einde
xamen hebben zij een half jaar stage 
gelopen en ook de eindtoets zelf is ge
richt op de beroepspraktijk. De studen

ten hebben uit een aantal strikt gestelde 
opdrachten per vakgebied een keuze 
gemaakt. Bij grafische vormgeving kon 
men bijvoorbeeld kiezen uit het maken 
van pictogrammen, affiches, vormge
ven van een weekendbijlage van een 
landelijk dagblad of het ontwerpen van 
een boekomslag. Een van de opdrachten 
voorde richting publiciteitsvormgeving 
was het maken van een draaiboek voor 
de openingsmanifestatie van een nieuw 
Maastrichts theater en bij illustratieve 
vormgeving kon men een onder andere 
jeugdencyclopedie illustreren. De resul
taten zijn in al hun verscheidenheid te 
zien van 15 tot en met 20 juni.

Feest
Op 22 september organiseert studenten
vereniging Koko in de Maastrichtse 
schouwburg een culturele dag. Vanaf 15 
uur tot in het begin van de avond is er in 
de Redoute een infomarkt, waarop alle 
mogelijke culturele activiteiten gespre- 
senteerd worden. Hoewel de markt voor 
iedereen toegankelijk is, richt Koko zich 
vooral op eerstejaars. Alle verenigingen, 
clubs, culturele groeperingen of eenlin
gen die in en om Maastricht actief zijn op 
cultureel gebied kunnen aan de markt 
meedoen. Dit kan door een kraampje in 
te richten of (onder voorbehoud) op te 
treden in het Theatercafé. Wie mee wil 
dien, kan zich opgeven bij Koko, tel. 
215418 (vragen naar iemand van de 
Culturele Ontspanningscommissie 
COC), bij Tineke, tel. 623961 of bij 
Henk, tel. 616967.

De grote leegte is begonnen. Theaters dicht, gehoorzalen gesloten. Nog een enkele 
expositie hier of daar. Verder niets. Wat er overblijft is een bont spektakel buiten, 
zonder schroom gebracht door burgers en buitenlui die zo een centje in de bolhoed 
of vioolkist hopen te krijgen. Wel aardig, maar allemaal nogal van hetzelfde. 
Bovendien kennen we ze zo langzamerhand wel: de nog steeds bewogen Chileense 
zanggroep, de vibrerende chansonnière, de kreupele orgeldraaier met zijn hoge hoed 
en Rubens poppenkast.
De provincie wil de stemming erin houden en denkt vooral ook aan de pecunia. 
Daarom heeft zij een gezamenlijk project van de Limburgse schouwburgen gestimu
leerd en ondersteund. Het project is inmiddels aan het publiek gepresenteerd en bevat 
activiteiten van uiteenlopende, maar voorspelbare aard. “Zomers” worden ze ge
noemd. Het grootste deel van het programma is in september. Dus dat ziet er somber 
uit voor de rest van de tijd. Uit de aard van de evenementen valt niet op te maken in 
welk opzicht ze zo zomers zijn, maar vooruit: “What’s in a name?”. Dat de 
schouwburgen hun krachten bundelen kan leiden tot betere programmering, meer 
differentiatie en grotere financiële armslag en dat is niet slecht voor het culturele 
klimaat in Limburg.
Het nu voorgeschotelde programma is wel een heel voorzichtig begin. Het is niets 
meer dan een verzameling activiteiten die toch wel hadden plaats gevonden, ook 
zonder samenwerking. Geen thema dat hen samenbindt, geen grotere gedachte dan 
bredere publiciteit onder het Limburgse publiek. Cultuurgedeputeerde Kockelkom 
schrijft in zijn begeleidend woordje, dat het ook gaat om “de promotie van de 
Limburgse cultuur”. Ik houd mijn hart vast, als ik zo iets lees. Gaas houwe, 
MestreechterGeis, Broonk en Sfinx revue trekken aan mij voorbij. Als Kockelkom 
dat bedoelt met Limburgse cultuur, dan mag hij het promoten laten. Folklore is best 
gezellig, maar we hoeven er niet mee te koop te lopen. Als Kockelkom denkt aan 
uitingen op het gebied van film, theater, muziek, dans, beeldende kunst in'al hun 
vormen, gemaakt in Limburg, dan heb ik daar niets op tegen. Alhoewel. ..het mag dan 
niet blijven steken in een introvert regionaal onderonsje van kunstenaars met een 
zachte g. Ook kunstuitingen van “vreemde lui”, die hier werken, wonen of hun 
opleiding genoten hebben moeten erbij betrokken worden. Ook cultuur zal meer 
moeten omvatten dan datgene waarom deze provincie al bekend is: operette, 
harmoniemuziek, Maastrichter Staar en Trijn de Begijn...
Het is te hopen, dat de samenwerking tussen de Limburgse schouwburgen, gesteund 
door de provincie zal leiden tot een brede programmering van nieuwe en vernieuwen
de cultuuruitingen naast goede, al gevestigde activiteiten, ook van buiten Limburg. 
Dat zal prikkelend werken voor kunstenaars en publiek en wellicht uitstraling hebben 
naar buiten toe. Dan hoeven we niet op de zomer te wachten voor een zomers 
programma.

Een volledig overzicht van het zomerprogfamma is opgenomen in het jaarprogram
ma van iedere Limburgse schouwburg. Voor zover mogelijk kondigen wij het 
programma aan in de agenda. Nu alvast enkele onderdelen, die de aandacht 
verdienen:
Zondag 25 juni van 14 tot 19 uur is in Susteren een wagenspelfestival. Van 4 tot 14 
augustus is het Straattheaterfestival in dorpen en steden in heel Limburg. In Beek en 
Cadieren Keer exposeren in juli en augustus kunstenaars uit de beide Limburgen op 
straat, in parken en plantsoenen. Een bezoek aan de drie grotere Limburgse musea 
(Bonnefanten Maastricht, Van Bommel-Van Dam Venlo en Gemeentemuseum 
Roermond) is de moeite waard, vooral nu ook in de zomer speciale exposities zijn 
naast de “gewone” collectie. Op muziekgebied is het Orlandofestival, dat begint op 
30 juli, interessant voor wie van romantisch-klassieke muziek door gerenommeerde 
musici houdt.

Lucia Geurts

AGENDA

Theater
Lanseloet en de zandcollectie van 
de overleden grootvizier, Alles is 
Drama, Löss Theater, 16 juni, 21.00 
uur
Het Balkon van Jean Genet, Stu
denten Toneelacademie, Toneela
cademie, 16 juni + 17 juni: 15.00 + 
20.00 uur
Brandend Zand, Studenten Tonee
lacademie, Toneelacademie, 16 
juni: 16.45 uur, 17 juni: 14.00 + 
16.45 uur
Het temmen van de fake, m.d.a. 
Shakespeare, Studenten Toneela
cademie, Toneelacademie, 16,17, 
19, 20 + 21 juni: 20.00 uur
Ritter, Dene, Voss van Thomas 
Bernhard, Studenten Toneelacade
mie, T oneelacademie, 19 + 20 juni: 
20.00 uur
Mercedes van T. Brasch, Studen
ten Toneelacademie, Garage Crals, 
19 + 20 juni: 20.30 uur
Zomergasten, van Maxim Gorki, 
Studenten Toneelacademie, Villa 
Lamberta, Lambertuslaan, 20 + 21 
juni : 20.00 uur
Poppetje gezien. Studenten To
neelacademie, Toneelacademie, 21 
juni: 10.00 uur

Muziek
Universiteitskoor Maastricht,

Zomerconcert, St. Janskerk, 17 juni: 
20.15 uur
Koninklijke Zangvereniging 
‘Mastreechter Staar’, m.m.v. 
Koninklijke Harmonie ‘Sainte Ceci
le’ Eijsden o.l.v. Hennie Ramae- 
kers. Sint Catharinakerk Maaseik, 
16 juni: 20.00 uur
BRT Filharmonisch Orkest, 
O.L.V. Basiliek Tongeren, 17 juni. 
20.00 uur

Exposities
Keramos-Expositie, Gouverne
ment Maastricht, in het kader van 
'The first European Ceramic Socie
ty Conference’, vanaf 19 juni.
Expositie eindexamenwerk gra
fische, publiciteits- en illustra
tieve vormgeving, Studenten 
Academie Beeldende Kunsten, 
Generaalshuis, 15 t/m 20 juni. 
Openingstijden: ma van 13.00 - 
16.00, di t/m vr van 11.00 - 16.00 
uur, za van 11.00 -14.00 uur.
Tentoonstelling over Zuid-Afri- 
ka, Stadsbibliotheek, tot 17 juni. 
Marij Meijs, Schilderijen in gemeng
de technieken, Galerie Anny van 
den Besselaar, Tafelstraat 6a, 
Maastricht, 9-6 t/m 9-7. Opening
stijden: do 13.00 -17.00 uur, vr t/m 
zo 11.00 - 17.00 uur en na af
spraak. -
Marijke Stultiens, feuilles vivan
tes, Gemeentemuseum Roermond, 

17 juni t/m 6 aug., di t/m vr 11.00 - 
17.00 uur, za en zo 14.00 - 17.00 
uur.
Kermis, een volksvermaak in de 
schijnwerpers, Gemeentemu
seum Roermond, t/m 2 juli 1989. 
Open: di t/m vr 11.00-17.00 uur. Za 
+ zo 14.00-17.00 uur
Jos van Wunnik, Temperaschil- 
derijen. Galerie Artisart. Grote 
Gracht 43,18-5 t/m 24-06, di. Vm 
za. 13.30-17.30.
Vroege Italiaanse schilderkunst, 
Bonnefantenmuseum, di.t/mvr. 10- 
17 uur, za. en zo. 11-17 uur, t/m 9 
juli.
Marlies Veldhuis, tekeningen en 
objecten, galerie Schuwirth & Van 
Noorden, rechtstr. 64, wo. t/m za. 
14-18 uur, do. 14-20 uur, t/m 18 
juni.
Ans Wortel, Gouach, Galerie F AH, 
Brusselsestr. 80, vr. t/m zo. 13-17 
uur, t/m 24 juni.
Tuinen der Verbeelding, presen
tatie Jan van Eyck Akademie, tuin 
Jezuïtenklooster, ma. t/m vr. 1-17 
uur, t/m 19 juni
Trees Ruys (monotypes) en Pier
re Everhartz (sculpturen), galerie 
Hof van Oensel, Haagstr. 5 Oensel 
Schimmert, do. t/m zo. 14-17 uur, t/ 
m 17 juni.
Jan L. Carlier en Walter Daems, 
Perroengalerie, Vrijthof 35 4e eta
ge, wo. t/m za. 13-18 uur, t/m 24 
juni.

Dirk Boes en Willy Peters, L’om- 
bre, Bogaardenstraat 40b, do 14.00- 
18.00 uur, vr-za 14.00-21.00 uur, 
zo 14.00-18.00 uur, 3 juni t/m 3 juli. 
Trees Ruys en Pierre Everhartz, 
Galerie Hof van Oensel, Haagstraat 
5, Oensel-Schimmert, 13/5 -17/6, 
do t/m zo 2-5 uur
Piet Berghs, Beelden in brons en 
steen, Galerie De Keerder Kunst
kamer, Cadieren Keer, 19/5-19/6, 
vr, za, zo van 14-18 uur.
Hannie Fljten, tekeningen en wer
ken op papier, Stichting Plons, Maria 
Bastion, Maastricht, do - zo, 9 t/m 
25 juni, 13.00 -17.00 uur.
Guy Bleus, expositie in het kader 
van de kunstmanifestatie ‘tussen 
Heerlen en Zolder’, Galerie Signe, 
Akerstraat 82a, Heerlen, 4 juni - 2 
juli, wo - zo, 14 tot 17 uur.
Zomertentoonstelling, Galerie 
Signe, Akerstraat 82a, Heerlen, 4 
juni - 6 aug., wo - zo, 14 tot 17 uur 
Bram van Velde, Retrospectieve, 
Bonnefantenmuseum, 11 juni - 3 
sept., di t/m vr 10-17 uur, za en zo 
11-17 uur.

Film
Speelweek 16 t/m 22 juni

Filmhuis Lumière, Bogaardenstraat 
40b ■

One flew over the cuckoo’s nest,

20.00 uur.
Pierrot Lunaire, 21.00 uur.
Manhattan, 22.00 uur.

Mabi, Kleine Gracht 24a

The naked gun, dag. 21.30 uur, 
do. t/m zo. ook om 14.30 en 19.00 
uur, ma. en di. ook om 14.30.
Die Hard, dag. 21.00 uur, do. t/m 
zo. ook om 14.30 + 18.30 uur, do. 
en vr. ook om 14.30.
My Stepmother is an alien, dag. 
21.00 uur, do. t/m zo. ook om 14.30 
en 18.30, wo. om 14.30 uur.
Accidental Tourist, dag. om 21.00 
uur, do. t/m zo. ook om 14.30 en 
18.15 uur, wo ook om 14.30 uur.

Cine K, Bernardustraat 13

The accused, dag. om 22.15 uur 
Salaam Bombay, dag. Om 20.00 
uur

Cinema Palace, Wyckerbrugstr. 1

Rainman, dag. om 21.00 uur, za. 
en zo. óók om 14.30 en 18.00 uur. 
Tequila Sunrise, dag. om 19.00 en 
21.30 uur. za. en zo. óók om 14.00 
en 16.30 uur.
Dangerous liaisons, dag. om 
19.00 en 21,30uur. Za. en zo. óók 
om 14.00 en 16.30 uur.
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De Woongroep

VAN SMAL HOUT ZAAGT MEN PLANKEN

“Waar blijft dat rotjoch nou toch!?” 
zuchtte Elena. Zenuwachtig beende ze 
door de woonkamer. Ze klopte het 
kussen van de fauteuil waar hij in 
moest neerzijgen nog eens op.
“Ga zitten, ga toch zitten,” maande 
Bea haar, “Hij komt wel, hij slaapt 
waarschijnlijk een beetje langer uit.” 
“Ach, wat een flauw gezeik; uitslapen, 
hij hééft niks uit te slapen. Zijn hele 
leven was één groot uitslapen, maar nu 
begint toch eindelijk de ware dag, nu 
krijgt-ie zijn kansen.”
Bea schikte de bonbons wat 
nauwkeuriger op het schaaltje en 
aarzelde even bij een dikke witte. 
Niemand zou die toch missen... Haar 
hand zweefde even boven de lekkernij 
totdat Elena hem greep: “Lief, doen we 
hier eigenlijk wel goed aan? Ik 
bedoel... we willen te gek graag een 
kind, maar verkopen we niet onze ziel • 
en zaligheid als we jouw baarmoeder 
overleveren aan Wimmie’s zaad?” 
“Luister eens, meisje, we hebben hier 
al uren, uren, uren, nachten en nachten 
over gepraat. Jan en Bram willen niet. 
Eberhard is seropositief, dus kan niet. 
Jouw collega’s zijn flapdrollen, ik kén 
überhaupt geen aardige mannen, die 
spermabank kost ons kapitalen. We 
willen geen van beiden een vent 
oppikken in een of andere kroeg voor 
een ‘one night stand’ alleen maar om 
ons in een macho neukpartij te laten 
bezwangeren...,” Elena gruwde bij het 
idee en trok haar onderlip in een 
grimas terwijl ze nog maar eens het 
kussen opklopte; Bea vervolgde, “dus 
of we het nu willen of niet: Wimmie is 
onze man.”
Elena zuchtte weer eens. “Ik weet het. 
Maar ik twijfel zo, ik twijfel toch nog 
zo. Wordt ons kindje dan net zo’n 
frusto als Wim? O Bea, ik weet het 
verdomme niet meer. Een kind, een 
kind, ja prachtig, maar als het allemaal 
zó moet, dan hoeft *t...”
Hun beider adem stokte. Gerommel op 
de trap! De aanstaande vader?
Jan kwam langsdreunen op weg naar 
de kliniek. “Dag!” riep hij, “zal ik 
straks nog asperges meenemen voor 
het avondeten?”
Bea en Elena keken elkaar aan. ‘Als et 
nu maar iets mis gaat, gaat Elena 
huilen,’ dacht Bea en ze legde haar 
hand op Elena’s bovenbeen. “Rustig 
maar, we kunnen het ook allemaal nog 
vergeten, een kind is leuk, we 
verlangen ernaar, maar het hóeft niet 
als je er, als je er,” ze kon de woorden 
niet vinden. Elena beet op haar 
onderlip en fixeerde haar blik op de 
bonbons.
“Hoi,” zei Wimmie in de deuropening. 
Als door een gehele zwerm 
paardehorzels gestoken richtten Bea en 
Elena zich tot hun huisgenoot. “Hallo 
Wimmie, goeiemorgen,” slikte Bea. 
“Wil je misschien een kopje koffie of 
zo?” vroeg Elena.
“Nee, ik zet zelf wel even. Ik ben een 
meester in koffiebrouwerij.”
“Nee, Wimmie, blijf hier, we hebben, 
we moeten, Elena en ik willen je 
vragen of je... Nee, ga eerst eens 
gewoon rustig zitten.”
Wat al begonnen was als een 
spannende ochtend eindigde in een 
thriller-achtige climax toen de 
voordeurbel ging, Bea riep “Ach shit 
Wimmie, helemaal vergeten: er zou 
een of andere Myra met Willem voor 
je op bezoek komen!” en Elena op het 
randje van hysterie en wanhoop 
Wimmie greep en zei: “Wimmie, we 
willen een kind van je!”
Wimmie sloeg op tilt en tegen de 
vlakte.

*Martha Savannah* ■*■■■■■

Na Xaviera Hollander, die ons een maand geleden wees op het kennisgebrek van 
huisartsen op sexueel gebied, tracteerde studievereniging Reflex ons afgelopen 
dinsdag op professor Smalhout, die medische fouten ter discussie stelde. Het gaat 
eigenlijk te ver om beide sprekers in één adem te noemen; de enige overeenkomst is 
dat ook professor Smalhout een omstreden persoonlijkheid genoemd mag worden. 
De Utrechtse hoogleraar aneasthesiologie haalt regelmatig de landelijke pers met 
zijn uitgesproken meningen, die hem niet altijd in dank worden afgenomen. Zo was 
hij het een jaar geleden niet eens met het advies waarin de-AIDS-commissie van de 
Gezondheidsraad zich uitsprak tegen het verplicht testen van ziekenhuispatiënten. 
Eén van de argumenten was dat een dergelijke verplichting discriminerend zou 
werken voor groepen in onze samenleving. Maar professor Smalhout verdedigde de 
bescherming van mensen die nog niet besmet waren. Hij vond dat het toegestaan 
moest worden operatiepatiënten op de gevreesde ziekte te testen en omgekeerd 
mocht de patiënt ook een non-AIDS verklaring van zijn chirurg verlangen. Met dis
criminatie had dat niets te maken, verklaarde Smalhout in Trouw: “Al heeft een 
patiënt een gave relatie met een berggeit, al kan hij geen sleutelgat met rust laten, dat 
interesseert mij geen moer. Als ik de zaak niet vertrouw laat ik zijn bloed aftappen 
en dan onderzoek ik hem op van alles.”
Het idee om patiënten, in plaats van een AIDS-test, vóór de operatie naarhun sexuele 
geaardheid te vragen leek hem, in hetzelfde interview, niet zinvol: “Ik vind het een 
beetje onbeschaamd. En het grootste deel van de homoseksuelen herken je al zonder 
datje ernaar vraagt... Ik hoef aan een neger ook niet te vragen of hij een neger is. Dat 

bericht uit Maastricht
zie ik zo ook wel...Als je al lang in het vak zit, krijg je oog voor dit soort dingen en 
dan haal je alle mogelijke ziektebeelden, afwijkingen, karakterstoomissen op de 
eerste klinische blik er al uit...Ik geloof nog steeds dat homoseksualiteit een aange
boren afwijking is...Er zijn zoveel afwijkingen die mensen hebben. Je hebt mensen 
met platvoeten en met bloemkooloren. In principe is niemand van ons normaal.” 
Een ander controversieel onderwerp waarmee de Utrechtse professor zich bezig 
houdt zijn fouten in de geneeskunst. Zijn inaugurale rede in 1969 droeg al de titel “De 
dood op tafel”. Hij doelde op patiënten die door medische fouten overleden op de 
operatietafel. Sindsdien strijdt hij als een moderne kruisridder tegen het verbloemen 
van medische fouten.
Gedupeerde patiënten, hun familieleden maar ook artsen en verpleegkundigen 
kunnen vermeende medische fouten melden bij speciale commissies. Een medisch 
team onderzoekt de klacht. Professor Smalhout wordt regelmatig als getuige- 
deskundige opgeroepen om een oordeel te geven over het handelen van collega- 
medici. Zijn lezing is gebaseerd op jarenlange ervaring met de grootst mogelijke 
blunders in de medische praktijk. En dat geeft een onthutsend en gruwelijk beeld, 
want om het publiek te overtuigen worden een aantal geschiedenissen met dia’s 
gedocumenteerd.
Zo was erde zevenentwintigjarige kalligrafiste -schoonschrijfster- die haar spitse kin 
een ietsje wilde laten ronden. Helaas spoot de anaesthesist net voor de operatie het 
verdovende middel niet in een ader maar in een slagader. Het gevolg was dat haar 
rechterhand door vaatkrampen necrotisch werd en niet veel later afgezet moest 
worden. Hetzelfde overkwam een vrouw die op advies van een psychiater een 
slaapkuurtje onderging om weer een beetje tot rust te komen. Ook hier kwam het 

slaapmiddel in een slagader terecht met als gevolg dat amputatie van de arm tot bijna) 
aan de schouder noodzakelijk was. Beide vrouwen waren voor hun kostwinning 
afhankelijk van een goed functionerende arm.
Een uur lang rijgen de voorbeelden zich aaneen. Een jongetje van drieëneenhalf dal 
stikt door ontstoken amandelen, terwijl de kinderarts op dat moment per se van de 
moeder wilde weten of het kind borstvoeding had gehad. Complicaties op de 
operatietafel die onopgemerkt blijven omdat de patiënt niet gecontroleerd wordt op 
bloedruk, temperatuur, hartslag, ademhaling en bloedgaswaarden. Pas na de operaties 
wordt de toestand duidelijk waarna snel reanimatie volgt. Als dat al slaagt is de 
patiënt vaak al gedecerebreerd. De hersenen zijn dood en er rest slechts een periode 
van coma en kunstmatig leven tot de dood erop volgt.
De ervaring leert Smalhout dat er vooralsnog niet veel tegen dergelijke blunders te 
doen valt. De familie van de slachtoffers botsen tegen de muur van weerstand die de 
medische wereld omringt. En binnen die medische wereld worden gemaakte fouten 
stilzwijgend en het liefst zo snel mogelijk vergeten. Officieel is de patiënt dan een 
‘natuurlijke dood’ gestorven.
Smalhout heeft het allemaal meegemaakt. “Elke arts is bang voor zijn goede naam 
en elk ziekenhuis voor de opgebouwde reputatie. De medici, die de klacht onderzoe
ken, houden elkaar de hand boven het hoofd want wie weet overkomt hen ooi' 
eenzelfde fout. De medische gegevens blijken nogal eens zoek te raken, archieven 
opgeruimd of dossiers gewoon vervalst.”
Als het al tot een rechtszaak komt gaan daar meestal jaren overheen. Slechts een 
fractie van de fouten haalt, volgens Smalhout, het Medisch T uchtcollege of in beroep 
het Centrale Medisch Tuchtcollege. Als strafmogelijkheden heeft zo’n rechter dan 
waarschuwing, berisping, geldboete, schorsing en tenslotte het schrappten uit hel 
beroepsregister. Maar ook de paar zaken die het tuchtcollege wel halen krijgen 
volgens Smalhout niet de juiste berechting. Bewezen grove nalatigheid waardoof 
patiënten zijn overleden of voor de rest van hun leven invalide zijn, worden bestraf! 
met een waarschuwing of een berisping.
Schorsing komt maar zelden voor. Maar volgens professor Smalhout tonen die 
gevallen de willekeur van de tuchtrechters pas goed aan: “Vooral klachten over 
sexueel misbruik worden zwaar gestraft. Een psychiater die zijn patiënt leerde 
masturberen kreeg twee weken schorsing. En een gynaecoloog die twaalf minuten 
de clitoris van een patiënte had gemasseerd kreeg een maand. Dus moeten wij tot dn 
conclusie komen, dat het medisch gezien veel voordeliger is om een kind te 
decerebreren dan een clitoris te masseren.”
Dezelfde ongenuanceerde professor die homoseksualiteit een aangeboren afwijking 
vond, is nu een beminnelijk pastoortje die in zijn eentje opkomt voor het recht vafl 
weerloze patiënten. Smalhout: “Er moet in de geneeskunde een sfeer gekweeld 
worden waarin iedereen kritiek op elkaar kan geven. Er gaan teveel Nederlanders 
“natuurlijk” dood. Negentig procent van de fouten worden gemaakt door nalatigheid- 
Een arts moet zijn werk doen alsof de rechter over zijn schouder meekijkt. Net al® 
voor een piloot kan elke gemaakte fout rampzalig zijn. En als er een fout gemaakt is 
moet die in de openbaarheid gebracht worden. Op mijn eigen afdeling is door eef 
grove nalatigheid van een anaesthesist laatst een patiënt overleden. Wij zijn naar de 
familie gestapt en hebben het volgende gezegd: ‘Door onze fout is uw vader efl 
echtgenoot overleden. We hebben de fout gemeld bij de Officier van Justitie, de 
geneeskundige inspiectie, het ziekenhuisbestuur en de tuchtraad. Wij raden U aan eeii 
advocaat in de arm te nemen om de zaak verder af te handelen. ’ Maar de eerste reactie 
van de familie was; ‘Wat erg voor U! ’ Zij waardeerden onze openheid en stelden geen 
juridische procedure in, omdat zij daarmee hun vader niet terug zouden krijgen. Wij 
stonden er echter op dat de zaak uitgezocht werd. Met de Officier van Justitie werd 
overeengekomen dat de hele zaak gepubliceerd zou worden in een Nederlands 
vaktijdschrift. En dat is onlangs gebeurd.”

Mare Bonten
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